
URZĄD MIEJSKI 
w Czechowicach-Dziedzicach

BIULETYN SAMORZĄDOWY CZECHOWIC-DZIEDZIC jest czasopismem bezpłatnym, 
kolportowanym w kilkudziesięciu punktach na terenie miasta i gminy.
Zapraszamy do następujących punktów kolportażu biuletynu: 

CENTRUM MIASTA - osiedla CENTRUM, LESISKO
Urząd Miejski - Pl. Jana Pawła II 1 (oraz inne wydziały)
Miejska Biblioteka Publiczna Wypożyczalnia - Żeromskiego 14
Cukiernia ASTERIA i Kawiarnia MALINOWA - AMBASADA SŁODKOŚCI - Pl. Jana Pawła II 4/2
Miejska Biblioteka Publiczna Czytelnia - Niepodległości 32/34
Miejski Dom Kultury - Niepodległości 42
Powiatowy Urząd Pracy Filia w Czechowicach-Dziedzicach - Kopcia 1
Punkt Obsługi Finansowej POLCAS - Słowackiego 13 (przy Rondzie Solidarności)
Sklep SPOŁEM DELIKATESY - Kolejowa 1
Punkt Sprzedaży Biletów PKM - Towarowa (przy płycie dworca autobusowego)
Kiosk WEST - Towarowa 2 (przy płycie dworca autobusowego)
Biuro Pośrednictwa i Finansów RENOMA - Towarowa 2b
Sklep i Punkt Obsługi Finansowej EMIKAS - Słowackiego 2
Sklep SPOŁEM NASZ DOM - Słowackiego 24
Sklep SPOŁEM - Konopnickiej 1
Centrum Języków Obcych BEST - Kolejowa 15
Sklep PARTNER RTV-AGD - Sobieskiego 10 (przy placu targowym)
Ośrodek Pomocy Społecznej - Kolejowa 37
PROPER Palarnia Kawy i Kawiarnia Proper COFFEE & MORE - Kolejowa 17
Sklep SPOŁEM SUBIEKT - Sobieskiego 86
AGENCJA UBEZPIECZENIOWA Marcin Maleszyk - Niepodległości 24
Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji Pływalnia WODNIK - Legionów (obok Ronda AK i NSZ)
Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji Stadion - Legionów 145
Administracja Zasobów Komunalnych - Legionów 85
PÓŁNOC MIASTA - osiedla RENARDOWICE, PÓŁNOC, BARBARA, DZIEDZICE
Urząd Skarbowy w Czechowicach-Dziedzicach - Nad Białką 1a
Sklep SPOŁEM - Górnicza 67
Kiosk Prasowy i Wielobranżowy - Węglowa (przy przystanku autobusowym)
Delikatesy Osiedlowe - Polna 31a
Sklep wielobranżowy - Michałowicza 6c
Dom Handlowy DZIEDZIC - Szkolna 40
Sklep SPOŁEM WALCOWNIK - Traugutta 19
Cukiernia i Kawiarnia CZEKOLADOWA - Traugutta 29
Przedsiębiorstwo Komunikacji Miejskiej - Drzymały 16
Sklep LEWIATAN - Legionów 20 (przy skrzyżowaniu z Waryńskiego)
GROSZEK - Waryńskiego 30b (przy skrzyżowaniu z Ochodzką)
POŁUDNIE MIASTA - osiedla TOMASZÓWKA, GÓRNE, POŁUDNIE
Sklep SPOŁEM WANDA - Łukasiewicza 57
Sklep SPOŁEM - Łukasiewicza 2
AUTOTEST Stacja Kontroli Pojazdów - Kopernika 3
Filia Miejskiej Biblioteki Publicznej nr 3 - Legionów 187
DELIKATESY DELISSO - Legionów 158
Sklep SPOŁEM IWONA - Legionów 191
Sklep Spożywczo-Przemysłowy - Podlarysz 2
EURO Sklep Spożywczo-Przemysłowy - Lipowska 72 (przy skrzyżowaniu z DK-1)
Sklep Spożywczo-Przemysłowy - Zamkowa 74 (w Strażnicy OSP)
Filia Miejskiej Biblioteki Publicznej nr 1 - Zamkowa 76
EURO Sklep Spożywczo-Przemysłowy - Mazańcowicka 64
Filia Miejskiej Biblioteki Publicznej nr 2 - Mazańcowicka 68
Urząd Celny w Bielsku-Białej Oddział w Czechowicach-Dziedzicach - Mazańcowicka 70
Sklep Spożywczy NA GÓRNYCH - Mazańcowicka 98p
GMINA - sołectwa LIGOTA, BRONÓW, ZABRZEG
Sklep Spożywczy - Czechowicka 4, LIGOTA BURZEJ
Filia Miejskiej Biblioteki Publicznej Burzej - Bory 2, LIGOTA BURZEJ
TRÓJKA SC - Bielska 5, LIGOTA CENTRUM
Delikatesy Wiejskie - Bielska 2, LIGOTA CENTRUM
Filia Miejskiej Biblioteki Publicznej Ligota Centrum - Wapienicka 1, LIGOTA CENTRUM
Sklep Spożywczy - A.Czyża 1 (skrzyżowanie z Międzyrzecką), BRONÓW
Filia Miejskiej Biblioteki Publicznej Bronów - A.Czyża 12, BRONÓW
Delikatesy Wiejskie - Jaworowa 1, LIGOTA MILIARDOWICE
Filia Miejskiej Biblioteki Publicznej Miliardowice - Miliardowicka 68, LIGOTA MILIARDOWICE
Sklep Spożywczy (LEWIATAN) - Miliardowicka 17a, ZABRZEG
Sklep Spożywczo-Przemysłowy AGMA Renata Pocięgiel - Miliardowicka 17a, ZABRZEG
Apteka NA WIDNEJ - Widna 1, ZABRZEG
Filia Miejskiej Biblioteki Publicznej Zabrzeg - Gminna, ZABRZEG
Delikatesy U ANI - Stadionowa 32, ZABRZEG (przed wjazdem na stadion LKS SOKÓŁ)

Zapraszamy do współpracy - tel. 32 21 47 186

20 milionów MNIEJ
dla gminy 

Plac Jana Pawła II 1
43-502 Czechowice-Dziedzice
tel. 32 21 471 10 Fax. 32 21 471 82
e-mail. um@um.czechowice-dziedzice.pl
www.czechowice-dziedzice.pl

GODZINY PRACY:
poniedziałek-środa  7:30-15:30
czwartek   7:30-17:30
piątek  7:30-13:30
w soboty, niedziele i święta nieczynny

DYŻURY:
Burmistrz Marian Błachut i jego zastępcy 
Maciej Kołoczek i Paweł Mrowiec
przyjmują mieszkańców w ramach skarg 
i wniosków w każdy:
poniedziałek                14:00-16:00  pok. 201
czwartek                     14:00-16:00  pok. 201
Wymagane są wcześniejsze zapisy tel. 32 21 47 132

Przewodniczący Rady Miejskiej 
Damian Żelazny
i Wiceprzewodniczący Bartłomiej Fajfer 
przyjmują mieszkańców w każdy:
czwartek                    15:30-16:30 pok. 206

Radni miejscy, powiatowi i wojewódzcy 
przyjmują mieszkańców w ramach swoich 
dyżurów, których bieżąco aktualizowana 
lista znajduje się na stronie
www.bip.czechowice-dziedzice.pl

BIURA POSELSKIE I SENATORSKIE:
Jacek Falfus (filia)
ul. Słowackiego 32, tel. 33 828 39 60 (Bielsko-Biała)

www.jacekfalfus.pl • jacekfalfus2001@poczta.onet.pl

Mirosława Nykiel (filia)
ul. Legionów 83, tel./fax 33 821 39 59 (Bielsko-Biała)

www.miroslawanykiel.pl • miroslawa.nykiel@sejm.pl

Andrzej Kamiński (filia)
ul. Słowackiego 2 (I piętro), tel. 502 236 518
www.kaminskiandrzej.pl • biuro@kaminskiandrzej.pl

TELEFONY ALARMOWE:
• Numer alarmowy z tel. kom. i stacj: 112
• Pogotowie ratunkowe: 999 lub 32 215 20 00
• Straż pożarna: 998
• Policja: 997 Komisariat Policji: 32 214 88 10
• Straż Miejska: 986 lub 32 215 54 92
• Niebieska Linia - 0-801 120 002 
   Og. Pogotowie dla Ofiar Przemocy w Rodzinie
• Ogólnopolski nr ratunk. w górach: 601 100 300
• GOPR - grupa beskidzka - 985, 33 829 69 00
• Ogólnopolski nr ratunk. nad wodą: 601 100 100
• Śląskie WOPR - 500 543 210
• Pogotowie ciepłownicze - 993 lub 32 215 21 51
• Pogotowie energetyczne - 991
• Pogotowie gazowe - 992
• Telefon zaufania - 988
• Informacja telefoniczna - 118 913
• Wodociągi i kanalizacja: 
   32 215 37 17 (PWiK) oraz 32 215 31 71 (PIM) 
   zgłoszenia awarii (całodobowo): 994 (bezpłatny)  
   oraz 32 215 31 71, 32 215 21 51, 601 312 877
• Informacja PKM: 32 215 91 78
• Informacja PKP: 
   PKP Intercity S.A. - 703 200 200
   Przewozy Regionalne Sp. z o.o. - 703 20 20 20 
   Koleje Śląskie Sp. z o.o. - 32 428 88 88 
   Koleje Małopolskie Sp. z o.o. - 703 20 20 25
• Na wypadek klęski żywiołowej: 32 214 71 66
• PCK Grupa Ratownictwa: 669 881 302
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Podjęcie na wrześniowej sesji Rady 
Miejskiej tematu sytuacji finansowej 
gminy wiąże się z apelem śląskich 
samorządowców do władz państwa, 
sformułowanym 29 sierpnia br. w Gli-
wicach podczas nadzwyczajnej sesji 
Zgromadzenia Ogólnego Śląskiego 
Związku Gmin i Powiatów. W obra-
dach tej regionalnej organizacji sa-
morządu lokalnego województwa 
śląskiego, w których uczestniczył 
– wśród kilkudziesięciu innych sa-
morządowców – również Burmistrz 
Czechowic-Dziedzic Marian Błachut 

(członek Zarządu ŚZGiP) poruszono 
m.in. temat wpływu zmian prawnych 
(w tym podatkowych) na dochody 
jednostek samorządu terytorialnego 
w Polsce. Omawiano przede wszyst-
kim aktualnie pogarszającą się sy-
tuację finansową samorządów lokal-
nych, wynikającą – jak stwierdzono 
– m.in. z wyższych kosztów realizacji 
zadań publicznych, szczególnie tych 
związanych z reformą oświaty oraz 
wzrostem cen zakupu materiałów 
i usług. Zdaniem biorących udział 
w sesji samorządowców, do po-

SYTUACJA FINANSOWA SAMORZĄDÓW

20 milionów złotych mniej 
dla gminnej kasy
24 września br. Rada Miejska zajmowała się trudną 
SYTUACJĄ FINANSOWĄ SAMORZĄDÓW. Luka finansowa, 
jaka corocznie powstaje pomiędzy wzrostem dochodów gmi-
ny a wzrostem jej wydatków, sięgnęła w ubiegłym roku już 
prawie 20 milionów złotych. W skali kraju samorządom 
„ubyło” w ten sposób w 2018 roku prawie 4 miliardy 
złotych! Duży wpływ na finanse naszej gminy ma ponad 
41-MILIONOWA LUKA W OŚWIACIE – wydatki na edukację, 
które powinna pokryć subwencja z budżetu państwa, wyniosły 
w 2018 roku aż 72,4 miliona złotych, podczas gdy otrzymali-
śmy na ten cel tylko 31,3 miliona złotych subwencji!
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gorszenia kon-
dycji finansów 

jednostek samorzą-
du terytorialnego 
przyczyni się w bli-
skim czasie także 
realizowany i za-
powiadany pakiet 
kolejnych zmian 
w systemie podatko-
wym. Podkreślono 
przy tym, że wydat-
ki inwestycyjne sa-
morządów w kraju 
w okresie od 2006 
do 2018 roku wynio-
sły aż 461,5 miliar-
da złotych i wyraź-
nie przewyższają te, 
które finansowane 
są z budżetu cen-
tralnego. Wskazano, 
że obecna sytuacja 
finansowa jedno-
stek samorządu te-
rytorialnego w Pol-
sce przyczynia się 
do p owstawania 
ujemnej nadwyżki 
operacyjnej netto 
samorządów (z któ-
rej finansowane są 
m.in. inwestycje), 
w związku z czym 
istnieje realne za-
grożenie, że w krót-
kim czasie może 
dojść do spadku 
inwestycji samo-
rządowych i pro-
blemów z wykorzy-
staniem środków 
unijnych oraz re-
alizacją podsta-
wowych zadań pu-
blicznych. Dlatego 
też samorządowcy 
zapelowali do Rzą-
du RP o podjęcie 
pilnych działań, 
które będą zmierza-
ły do zapewnienia 
rekompensaty utra-
conych przez samo-
rządy dochodów, 
a których istotnym 
elementem musi 
być m.in. zagwa-
rantowanie źródeł 
pokrycia gwałtow-
nie rosnących wy-
datków budżetów 
gmin i powiatów.

Do tematu bur-
mistrz nawiązał 
na sesji czechowic-
kiej Rady Miejskiej 
24 września br., 
prezentując – 

Skutki finansowe zmian w PIT 
dla samorządów (zł, PLN)
– tyle tracą samorządy w wyniku reform
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ne oraz na zakup 
materiałów i usług 
o łączną kwotę 30 
milionów i czter-
dziestu tysięcy 
złotych – w tym 
na wynagrodzenia 
i pochodne gmi-
na wydała o 9,63 
miliona złotych 
więcej, a na zakup 
materiałów i usług 
– o 20,41 miliona 
złotych więcej. 
W tym samym 
czasie wzrost do-
cho dów gm iny 
z tytułu wpływów 
z udziału w podat-
ku PIT i CIT wy-
niósł 10,3 miliona 
złotych, a tym sa-
mym różnica utra-
conej nadwyżki 
operacyjnej gmi-
ny, którą musimy 
pokryć z tzw. do-
chodów własnych 
(czyli z podatków 
od mieszkańców), 
wynosi 19,74 mi-
liona złotych.

Wpływy samo-
rządów z tytułu 
udziału w podat-
ku PIT w od 2004 
d o  2 0 0 8  r o k u 
wzrastały liniowo 
od około 15 mi-
liardów złotych 
do około 30 mi-
liardów, następ-
nie nieco spadły 
(do 2010  r.), by 
w 2011  roku po-
wrócić do wyso-
kości z 2008 roku 
i  d a l e j  p owo l i 

wzrastać do około 40 miliardów zło-
tych w 2016 roku. Dalej, w latach 
2017-2018 nastąpił duży wzrost 
wpływów z udziału w podatku PIT 
(do około 50 miliardów złotych), jed-
nakże, gdyby wzrost udziału w po-
datku PIT rósł liniowo od 2004 roku, 
to dochody samorządów z tego tytułu 
powinny wynosić już obecnie ponad 
60 miliardów złotych!

Nadwyżka operacyjna netto 
wszystkich jednostek samorządu te-
rytorialnego w skali kraju za 2018 rok 
wyniosła 14,5 miliarda złotych, a we-
dług planu na 2019 r. ma wynieść... 
tylko 5,2 miliarda, czyli jest znacząco 
mniejsza, co przekłada się na moż-
liwości realizacji zadań inwestycyj-
nych i usług miejskich. Jednocześnie 
wzrasta liczba jednostek samo-
rządu terytorialnego z ujemną 
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a w 2018 r. – 82,70 mld), a wydatki 
na zakup materiałów i usług o 7,9 mi-
liarda (2015 r. – 38,82 mld zł, 2018 r. 
– 46,72 mld). Łącznie faktyczne wy-
datki samorządów w latach 2015-
2018 wzrosły zatem o 19,16 miliarda 
złotych! Tymczasem, w tym samym 
okresie nastąpił wzrost dochodów 
samorządów z tytułu wpływu z udzia-
łu w podatku PIT i CIT tylko o kwotę 
15,4 miliarda złotych... Różnica mię-
dzy wzrostem dochodów a wzrostem 
wydatków samorządów wynosi za-
tem aż 3,76 miliarda złotych i jest to 
kwota  utraconych m.in. przez naszą 
gminę dochodów, a inaczej – wartość 
utraconych inwestycji, które mogły 
powstać i służyć mieszkańcom.

Dla przykładu, w latach 2015-2018 
w naszej gminie nastąpił wzrost wy-
datków na wynagrodzenia i pochod-

do realizacji ustawowych zadań, 
a to właśnie stosunek dochodów 

budżetu jednostek samorządu tery-
torialnego do ich kosztów funkcjono-
wania stanowi tzw. nadwyżkę opera-
cyjną, która może być przeznaczona 
– i najczęściej jest przeznaczana – 
na przykład na realizację inwestycji. 
Dochody tymczasem rosną zdecy-
dowanie wolniej, gdyż dwa główne 
źródła wpływów każdego samorzą-
du, w postaci udziałów w podatkach 
oraz subwencji i dotacji z budżetu 
państwa na zadania zlecone, są co-
raz niższe w stosunku do realnych 
potrzeb i kosztów obsługi tych zadań.

W latach 2015-2018 wydatki 
na wynagrodzenia z pochodnymi 
wszystkich samorządów w Polsce 
wzrosły o 11,26 miliarda złotych 
(w 2015 r. wynosiły 71,44 mld zł, 

nostek samorządu terytorialnego 
w Polsce o – 7,21 miliarda! Dodatko-
wo, likwidacja Otwartych Funduszy 
Emerytalnych (skutek tzw. jednora-
zowy) spowoduje dalsze obniżenie 
dochodów budżetu państwa o kwotę 
16,5 miliarda złotych, a dochodów 
wszystkich jednostek samorządu 
terytorialnego 8,24 miliarda (opłata 
transakcyjna od przeniesienia środ-
ków z OFE na IKE zasili budżet cen-
tralny, a nie budżety samorządów).

Kluczową misją samorządu jest 
rozwój gminy i realizacja usług 
miejskich. Niestety, wywiązanie się 
z tej misji jest coraz bardziej trud-
ne – a niebawem może okazać się 
niemożliwe – gdyż w ostatnich latach 
wydatki (koszty) samorządów rosną 
znacznie szybciej, niż ich dochody. 
Koszty funkcjonowania gmin rosną 
m.in. ze względu na wzrost wydatków 
na wynagrodzenia oraz na zakup 
materiałów i usług, niezbędnych 

na tle sytuacji ogólnej polskich 
samorządów – sytuację finansową 

Gminy Czechowice-Dziedzice.
Coroczne dochody budżetu Gmi-

ny Czechowice-Dziedzice – tak, jak 
w przypadku każdej gminy w Pol-
sce – pochodzą głównie z udziału 
we wpływach z podatku od docho-
dów osobistych (PIT) oraz z podatku 
od nieruchomości. Szacunki jedno-
znacznie wskazują na to, że skutki 
ostatnich zmian w prawie podatko-
wym budzą wśród samorządów uza-
sadniony niepokój, stanowią bowiem 
istotne, bliskie zagrożenie dla płyn-
ności finansów gmin, które z pewno-
ścią wpłynie m.in. na ograniczenie 
potrzebnych inwestycji. 

Na podstawie tzw. ocen skutków 
regulacji prawnych (dokumenty to-
warzyszące projektom ustaw) ostat-
nio wdrażanych przez rząd reform 
prawa podatkowego przewiduje się, 
że zmniejszenie stawki podatku PIT 
w pierwszej grupie podatkowej z 18% 
do 17% spowoduje obniżenie docho-
dów budżetu państwa o 9,7 miliar-
da złotych, a dochodów wszystkich 
jednostek samorządu terytorialnego 
w Polsce – o 4,84 miliarda złotych. 
Z kolei wzrost kosztów uzyskania 
przychodu o 100 procent spowo-
duje obniżenie dochodów budże-
tu państwa o 2,3 miliarda złotych, 
a dochodów wszystkich jednostek 
samorządu – o 1,15 miliarda zło-
tych. Dalej, wprowadzenie zerowej 
stawki PIT dla osób do 26. roku życia 
(do kwoty 85.528 złotych rocznie) 
skutkować będzie dalszym obniże-
niem dochodów budżetu państwa 
o kwotę 2,5 miliarda złotych, a do-
chodów samorządów (w tym naszej 
gminy) – o 1,22 miliarda. Jak osza-
cowano zatem jednoznacznie w sa-
mych rządowych, publicznych do-
kumentach, łączne roczne skutki 
wspomnianych zmian podatkowych 

spowodują obniżenie dochodów 
państwa o kwotę 14,5 miliarda zło-
tych, a dochodów wszystkich jed-
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około 62 tysiące złotych (w tym głów-
nie koszty wynajmu i ogrzewania), 
nie licząc kosztów obsługi (ok. 120 
tysięcy złotych) – w sumie działal-
ność placówki kosztuje gminę ponad 
180 tysięcy złotych 
rocznie i jest to tym 
samym najdroż-
sza w utrzymaniu 
filia MBP w mie-
ście. Łączny koszt 
utrzymania trzech 
p r o p o n owa nyc h 
do likwidacji filii 
miejskich wynosi 
305 tysięcy zło-
tych rocznie, które 
– zdaniem więk-
szości radnych – 
lepiej przeznaczyć 
na przykład na do-
posażenie nowej 
siedziby biblioteki, 
która będzie służyła 
wszystkim miesz-
kańcom gminy.

Przy podejmo-
waniu decyzji o bu-
dowie nowej sie-
dziby biblioteki od 
początku mówiono, 
że celem realizacji tej kosztownej in-
westycji jest m.in. likwidacja licznych 
filii biblioteki w mieście (pozostać 
mają tylko placówki na sołectwach 
oraz filia przy ulicy Legionów) i więk-
sza centralizacja, dzięki czemu będzie 
możliwe znaczące unowocześnienie 
bazy lokalowej i podniesienie jakości 
usług dla mieszkańców świadczonych 
przez bibliotekę. Po otwarciu nowej 
placówki czytelnicy przeniosą się 
do nowoczesnego obiektu, ze znacz-
nie większą i szerszą ofertą. Kiedyś 
dobrze rozwinięta sieć biblioteczna 
była mocną stroną MBP z uwagi na 
fakt, że sama centrala dysponowała 
skromnymi warunkami lokalowymi. 
Obecnie jednak warunki te ulegają 
zasadniczej zmianie – nowa siedzi-
ba czechowickiej, miejskiej książni-
cy, budowana na miarę dzisiejszych 
czasów i potrzeb, będzie nie tylko 
wypożyczalnią książek i czytelnią, ale 
i nowoczesnym centrum kultury i in-
formacji, miejscem spotkań, wystaw, 
imprez i wydarzeń integrujących 
mieszkańców, rozwijających zain-
teresowania, wiedzę i umiejętności. 
Biblioteka już dawno przestała być 
tylko samą wypożyczalnią książek. 

W nowej siedzibie biblioteki, dużo 
większej i nowocześniejszej, dosto-
sowanej do potrzeb osób niepełno-
sprawnych, zdecydowanej poprawie 
ulegną warunki pracy bibliotekarzy 
oraz komfort czytelników. MBP ma się 
stać placówką w dużo większym stop-
niu scentralizowaną, wzorem innych 
gminnych jednostek, np. Miejskiego 
Domu Kultury i Miejskiego Ośrod-
ka Sportu i Rekreacji. Podkreśla się 
przy tym, że likwidacja trzech miej-
skich filii bibliotecznych nie ozna-

cza pozbawienia 
mieszkańców kon-
taktu z książką czy 
biblioteką, wręcz 
przeciwnie – w no-
wej siedzibie dzia-
łalność biblioteczna 
poszerzy się i uno-
wocześni, a spraw-
dzone formy zo-
staną utrzymane. 
Należy też pamię-
tać, że w razie po-
trzeby czechowic-
cy bibliotekarze 
od lat dowożą książ-
ki na telefon oso-
bom starszym i nie-
pełnosprawnym. 

Rada Miejska 
podjęła uchwa-
łę nr XIV/136/19 
w sprawie zamiaru 
likwidacji filii Miej-
skiej Biblioteki Pu-
blicznej (za przyję-

ciem projektu uchwały głosowało 11 
obecnych na sesji radnych, przeciw – 
3, od głosu wstrzymały się 3 osoby).

Pomoc dla powiatu
 

Rada Miejska podjęła również uchwa-
łę w sprawie udzielenia przez Gmi-
nę Czechowice-Dziedzice pomocy 
finansowej w formie dotacji celowej 
dla Powiatu Bielskiego, przeznaczonej 
na pokrycie części kosztów inwestycji 
obejmującej utwardzenie strefy bez-
pieczeństwa w ramach rozbudowy 
lotniska użytku publicznego w Ka-
niowie – Czechowicach-Dziedzicach. 
Starosta Bielski zwrócił się udzielenie 
przez gminę dotacji celowej w kwocie 
479 tysięcy złotych na kontynuację 
prac związanych z realizacją kom-
pleksowego uzbrojenia poprzemysło-
wych terenów inwestycyjnych w ra-
mach wsparcia przedsiębiorczości. 
Zakres planowanych prac obejmuje 
wykonanie zbiornika retencyjnego 
wód opadowych i roztopowych, któ-
ry stanowić będzie zabezpieczenie 
przed niekontrolowanym spływem 
wód powierzchniowych, co ma 
m.in. pomóc chronić przed zale-

Filie do likwidacji
 

Na sierpniowej sesji radni obradowali 
nad propozycją likwidacji trzech pla-
cówek Miejskiej Biblioteki Publicznej 
w Czechowicach-Dziedzicach – filii 
numer 1, 2 i 10 – w związku z budową 
nowej siedziby biblioteki, powstają-
cej przy ulicy Paderewskiego, której 
otwarcie ma nastąpić już w przyszłym 
roku. Głównym powodem likwidacji 
placówek są względy ekonomiczno-
-organizacyjne, a proces ich wygasza-
nia ma być realizowany stopniowo. 

Filia nr 1 znajduje się w budynku 
strażnicy Ochotniczej Straży Pożar-
nej „Lipowiec” przy ulicy Zamkowej 
i zajmuje powierzchnię 100 metrów 
kwadratowych. Korzysta z niej 529 
zarejestrowanych czytelników, którzy 
w ubiegłym roku wypożyczyli w su-
mie około 10 tysięcy książek. Koszt 
utrzymania filii, łącznie z wynagro-
dzeniem obsługi, wynosi około 67 
tysięcy złotych rocznie. Z kolei filia 
nr 2 przy ulicy Mazańcowickiej mie-
ści się w tzw. Agronomówce i zajmuje 
powierzchnię 54 metrów kwadrato-
wych. Zarejestrowanych jest w niej 
492 czytelników, którzy wypożyczyli 
w ubiegłym roku łącznie 10 tysięcy 
woluminów. Roczny koszt utrzyma-
nia tej z kolei placówki wynosi około 
52 tysiące złotych. Filia nr 10 przy 
ulicy Węglowej zajmuje natomiast 
pomieszczenia w przyziemiu ko-
ścioła pw. św. Barbary, a w obiekcie 
znajduje się wypożyczalnia, czytelnia 
i galeria. Zarejestrowanych jest tutaj 
1.186 czytelników, którzy w 2018 roku 
wypożyczyli około 25 tysięcy książek. 
I choć w ostatnim czasie liczba czytel-
ników w filii spada, to roczny koszt jej 
utrzymania nie zmniejsza się i wynosi 

Koszt utrzymania trzech 
proponowanych do likwidacji 
filii MBP wynosi 305 tysię-
cy złotych rocznie. 
Po otwarciu NOWEJ 
BIBLIOTEKI czytelnicy prze-
niosą się do nowoczesnego 
obiektu, na miarę dzisiej-
szych czasów 
i potrzeb, który będzie 
nie tylko wypożyczalnią 
książek i czytelnią, 
ale też nowoczesnym 
centrum kultury i informacji. 

NA SESJI RADY MIEJSKIEJ

Mniej filii – więcej możliwości
Gmina zamierza zakończyć 
w przyszłym roku budowę 
nowej siedziby MIEJSKIEJ BI-
BLIOTEKI PUBLICZNEJ. Trudna 
sytuacja finansowa, a zarazem 
potrzeba niezbędnego do-
posażenia obiektu zmusza 
gminę do cięcia wydatków.

nadwyżką operacyjną netto – we-
dług stanu na czerwiec 2019  r. 

na 66 istniejących w Polsce miast 
na prawach powiatu aż 31 ma ujemną 
nadwyżkę operacyjną. Na 314 powia-
tów działających w naszym kraju, 58 
również ma ujemną nadwyżkę opera-
cyjną, a w dalszych 46 jest ona niepo-
kojąco mniejsza niż 1 milion złotych. 
Na 2477 działających w Polsce gmin, 
aż 865 ma ujemną nadwyżkę ope-
racyjną, a w dalszych 751 jest ona 
śladowa i na granicy (mniejsza niż 1 
milion). Czyli problem dotyczy ponad 
połowy gmin w Polsce!

Dochody budżetu gminy z tytu-
łu udziałów we wpływach budżetu 
państwa z podatku PIT i CIT w la-
tach 2015-2019 wprawdzie rosną, 
lecz odbywa się to niewspółmier-
nie do znacznie bardziej i szybciej 
wzrastających wydatków. Natomiast 
nadwyżka operacyjna stoi w miej-
scu, co powoduje problemy z reali-
zacją zadań przez gminę. Do końca 
bieżącego roku na funkcjonowanie 
placówek oświatowych potrzebna 
jest dodatkowa kwota około 4 milio-
nów złotych, a rządowa subwencja 
oświatowa – która powinna te wy-
datki pokryć – ma zostać zwiększona 
(stan na koniec września br. - przyp. 
red.) tylko o kwotę... około 700 ty-
sięcy złotych! Dodatkowo potrzebna 
jest kwota około 3 milionów złotych 
na pokrycie kosztów realizowanych 
inwestycji. Łącznie potrzeba jeszcze 
w tym roku około 7 milionów złotych 
na realizację wyłącznie niezbędnych 
wydatków w gminie.

Udział gminy we wpływach bu-
dżetu państwa z podatku PIT i CIT 
w latach 2015-2018 wynosił: w 2015 
roku – 44.024.749 złotych, w 2016 r. 
– 47.856.344, w 2017 r. – 50.333.927, 
w 2018 r. – 54.275.676, a w 2019 r. – 
58.723.419 złotych. Ile wyniesie ten 
udział w przyszłym roku w związku 
z wprowadzanymi przez rząd zmia-
nami w prawie – nie wiadomo.

Subwencja oświatowa w ska-
li kraju zmniejszyła się z około 13 
procent budżetu państwa w 2004 
roku do około 11% budżetu Państwa 
w 2018 r. (w relacji do PKB - z około 
9 procent w 2004 r. do nieco ponad 
2% w 2018 r.). W tym samym czasie 
wydatki na oświatę wrosły – m.in. 
ze względu na koszty wdrożenia re-
formy edukacji – aż o 111 procent!

Także w naszej gminie wydat-
ki na oświatę sukcesywnie rosną. 
Wszystkie wydatki na edukację (w tym 
także te, na które nie jest przezna-
czona subwencja oświatowa, jak np. 
przedszkola i dotacje na placówki 
niepubliczne) w 2014 roku wyniosły 
89.030.053,27 złotych, w tym wy-
datki majątkowe – 529,987 złotych, 

w 2015  r. – 91.595.692,04 złotych 
(wydatki majątkowe – 990.219), 
w 2016  r. – 94.752.102,20 złotych 
(majątkowe – 1.950.771), w 2017 r. 
– 97.950.096,19 złotych (mająt-
kowe – 2.185.350), w 2018  roku 
– 105.971.792,49 złotych (mająt-
kowe – 2.242.154), w 2019 r. – pla-
nowano  107.205.817 złotych, 
a wykonanie do sierpnia br. wyniosło 
103.205.817 złotych (wydatki mająt-
kowe – 2.856.875 złotych).

Wydatki na oświatę obejmują 
m.in. dotacje dla niepublicznych 
placówek oświatowych na terenie 
gminy w wysokości ponad 300 ty-
sięcy złotych miesięcznie. Dodat-
kowo, co kwartał z budżetu gminy 
jest przekazywana dotacja dla in-
nych samorządów za dzieci z terenu 
Czechowic-Dziedzic uczęszczające 
do przedszkoli poza terenem naszej 
gminy w wysokości 150 tysięcy złotych.

Dalszy wzrost wydatków na oświa-
tę jest związany z wprowadzoną 
przez rząd podwyżką wynagrodzeń 
d l a  n a u c z y c i e -
li od 1 września 
2019 roku, a także 
z wprowadzeniem 
p o d w y ższo nyc h 
standardów finan-
sowania dodatków 
za wychowawstwo 
oraz wprowadze-
niem nowego do-
datku dla nauczy-
c i e l i  st a ż yst ów 
na zagospodarowa-
nie. Zapowiadane 
przez rząd zwięk-
szenie subwencji 
w 2019 roku (przy-
znane w oparciu 
o kryterium do-
chodów gmin oraz premiujące małe 
szkoły) to około 1 miliard złotych, 
a skutki wzrostu kosztów utrzyma-
nia oświaty w 2019 roku – łącznie 
z niedoszacowaniem płac nauczycieli 
z 2018 roku – to kwota 2,1 miliarda. 
To oznacza, że samorządy muszą do-
łożyć do oświaty około... 1,1 miliarda! 
Odbywa się to nieuchronnie kosztem 
m.in. inwestycji, a koszty załatania tej 
dziury w finansach gminy uderzają 
przede wszystkim w mieszkańców.

Subwencja oświatowa z budże-
tu państwa nie pokrywa wydatków 
na oświatę, które z założenia powinny 
być pokryte z jej tytułu, a luka finan-
sowa między nią a owymi wydatkami 
jest coraz większa – w naszej gminie 
w 2018 roku wyniosła 41,1 miliona 
złotych, a w latach poprzednich: 
w 2014 roku – 34,6 miliona złotych, 
w 2015 r. – 34,2 miliona, w 2016 – 
38,2 miliona, a w 2017 – 37,1 miliona 
złotych. Tyle nie dopłaciło do oświa-

ty państwo, pomimo, że powinno... 
Przykładowo, koszt wprowadzonej 
przez rząd podwyżki wynagrodzeń 
dla nauczycieli za 2018 i 2019 r. w na-
szej gminie wynosi około 5 milionów 
złotych, a subwencja oświatowa nie 
zrekompensowała tych wydatków, 
wskutek czego trzeba wyłożyć z do-
chodów własnych gminy jeszcze 
w tym roku dodatkowo około 4 mi-
liony złotych na oświatę... 

Jak wskazał burmistrz oraz radni, 
wydatki na oświatę stanowią od lat 
największą pozycję w budżecie gmi-
ny, ponieważ gminna edukacja jest 
celowo utrzymywana na wysokim 
poziomie. Jest to świadoma decyzja 
– w przeciwieństwie do wielu innych 
samorządów, w naszej gminie nie zli-
kwidowano w ostatnich latach żad-
nej szkoły ani przedszkola, a wręcz 
przeciwnie – placówki oświatowe 
są stale rozbudowywane i moderni-
zowane, choć odbywa się to kosztem 
innych inwestycji. Zdaniem naszych 
samorządowców, wydatki na oświatę 

zwracają się po latach 
i są to środki dobrze 
wydatkowane. Finan-
sując gminną oświatę, 
samorząd inwestu-
je w dzieci, które są 
naszą przyszłością. 
Tym niemniej, gdyby 
z dochodów własnych 
gminy nie musiano 
dokładać corocznie 
około 40 milionów 
złotych na utrzyma-
nie szkół, a  wydatki 
te byłyby pokryte 
z należącej się gminie 
subwencji, to gminę 
byłoby stać na znacz-
nie, znacznie więcej...

Zdaniem radnych, skutki zmiany 
przepisów podatkowych na sytuację 
finansową gminy należy przedstawić 
również mieszkańcom w biuletynie, 
tak aby wiedzieli, dlaczego w gmin-
nej kasie brakuje pieniędzy i dlacze-
go nie wystarcza ich na oczekiwa-
ne i potrzebne, służące wszystkim 
inwestycje. Niektórzy radni zwrócili 
uwagę, że środki z obniżonej stawki 
podatku PIT zostaną w kieszeniach 
mieszkańców. Burmistrz powiedział, 
że nie ocenia polityki rządu i cieszy 
się, jeśli czechowiczanie będą mie-
li więcej pieniędzy w portfelach, 
ale mieszkańcy to również samorząd, 
a on – jako burmistrz – zobowiązany 
jest stać na jego straży i dbać o rozwój 
gminy. Stwierdził, że zaprezentował 
tylko rzeczywiste, niepodważalne licz-
by i ich wpływ na finanse gminy, nato-
miast ocenę pozostawia radnym oraz 
właśnie mieszkańcom.   (BRM/UM | Red.) ¢
NA PODSTAWIE PROTOKOŁÓW Z SESJI I POSIEDZEŃ KOMISJI

Subwencja oświatowa 
z budżetu państwa 
nie pokrywa wydatków 
na oświatę, które pokryć 
powinna, a luka finansowa 
jest coraz większa – 
w ubiegłym roku w naszej 
gminie wyniosła już ona 
41,1 MILIONA ZŁOTYCH, 
a w latach poprzednich 
po PONAD 30 MILIONÓW! 
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riatowi nie odnotowano zbiorowych 
naruszeń ładu, porządku i bezpie-
czeństwa publicznego. Nie stwierdzo-
no także działalności sekt i subkultur 
młodzieżowych, nie doszło też do ak-
tów terroru ani innych zdarzeń mo-
gących stanowić powszechne zagro-
żenie bezpieczeństwa mieszkańców. 
Niemniej, zagrożenie tzw. przestęp-
czością ogółem w 2018 roku (w sto-
sunku do roku poprzedniego) niestety 
wzrosło. W 2018 r. wszczęto 809 postę-
powań, podczas gdy w 2017 r. – 730, 
w 2016 r. – 785. W 2018 r. stwierdzo-
no 672 przestępstw, w 2017 r. – 633, 
w 2016 r. – 747. W okresie od stycznia 
do lipca 2019 r. zanotowano 539 ogó-
łem przestępstw.

Większa wykrywalność
 

Co jednak cieszy, jednocześnie 
wzrasta wykrywalność przestępstw. 
W 2018 r. wykryto 484 przestępstwa, 
tj. 69,34 procent, w 2017 r. – 424 
(65,74%), w 2016 r. – 394 (52,46%).

W kategorii przestępstw krymi-
nalnych tzw. 17x7 (czyli przestępstw 
najbardziej uciążliwych dla społe-
czeństwa, jak kradzież, kradzież po-
jazdu, kradzież z włamaniem, rozbój, 
uszkodzenie ciała, bójka i pobicie 
oraz uszkodzenie mienia) odnotowa-
no spadek dynamiki stwierdzonych 
przypadków. Jednocześnie zanikają 
pewne rodzaje przestępstw i pojawia-
ją się nowe, jak oszustwa interneto-
we. W 2018 r. wszczęto 200 postę-
powań w kategorii przestępstw tzw. 
17x7, w 2017 r. – 242, 2016 r. – 342, 
a w okresie styczeń – lipiec 2019 r. – 
133. Wykrywalność tych przestępstw 
utrzymuje się na porównywalnym po-
ziomie i w 2018 r. wynosiła 46,49%.

W ubiegłym roku na terenie dzia-
łania komisariatu wykryto 130 prze-
stępstw o charakterze gospodarczym 
– w tym oszustwa internetowe – 
a w okresie od stycznia do lipca obec-
nego roku – 92, co oznacza wzrost dy-
namiki tego typu przestępstw. W 2017 
r. odnotowano 101 oszustw interne-
towych, w 2018 r. – 121, a w okresie 
od stycznia do lipca br. – 74.

W związku ze zmianą ustawy o po-
mocy osobom uprawnionym do ali-
mentów rośnie ilość prowadzonych 
postępowań dotyczących uchylania 
się od obowiązku alimentacyjnego. 
W 2017 r. wszczęto 45 postępowań, 
w 2018 r. – 179, w okresie od stycznia 
do lipca br. – 135. Zgodnie z przepi-
sami, co trzy miesiące komisariat 
otrzymuje informacje o osobach 
uchylających się od płacenia ali-

Analizę stanu bezpieczeństwa i porząd-
ku publicznego na terenie działania 
Komisariatu Policji w Czechowicach-
-Dziedzicach przedstawił komen-
dant komisariatu Bogusław Brosz.

Razem z Bestwiną
 

Należy pamiętać, że czechowicki ko-
misariat rejonem swojego działania 
obejmuje dwie gminy – Czechowice-
-Dziedzice i Bestwinę, co daje teren 
o łącznej powierzchni 103,7 kilome-
trów kwadratowych (Czechowice-
-Dziedzice stanowią 64 procent tego 
terenu). Łącznie na terenie działania 
komisariatu zamieszkuje około 55 
tysięcy mieszkańców, z czego miesz-
kańcy naszej gminy stanowią aż 79 
procent. 

Budynek komisariatu został wy-
budowany zgodnie z programem 
standaryzacji komend i komisariatów 
Policji w Polsce i jest jedynym z naj-
nowocześniejszych tego typu obiek-
tów w kraju, ma ponad 1,4 tysiąca 
metrów kwadratowych powierzchni 
użytkowej i został oddany do użytku 
w 2015 roku. Bardzo dobre warunki 
lokalowe od tego czasu znacząco po-
prawiły komfort pracy czechowickich 
policjantów. W czechowickiej jedno-
stce służbę pełni 61 funkcjonariuszy.

Czechowicki komisariat dyspo-
nuje sześcioma radiowozami, w tym 
czterema oznakowanymi – w tym do-
finansowany przez samorząd radio-
wóz marki Toyota Auris o napędzie 
hybrydowym. Komisariat nie posia-
da jednak samochodu do przewozu 
osób zatrzymanych lub większych 
rzeczy, w związku z czym komen-
dant zwrócił się o wsparcie finansowe 
gminy przy zakupie takiego pojazdu. 
W 2018 roku – a także w roku obec-
nym – na terenie podległym komisa-

mentów i prowadzi postępowanie 
sprawdzające w sprawie. Często po-
stępowania dotyczą osób wcześniej 
sprawdzonych, które nadal uchylają 
się od obowiązku alimentacyjnego. 

Najczęściej występującą katego-
rią przestępstw są kradzieże mienia, 
kradzieże z włamaniem i zniszczenia 
mienia. W 2018 roku odnotowano 83 
kradzieże z włamaniem, 75 kradzieży 
mienia, 33 uszkodzenia mienia, 5 kra-
dzieży pojazdów, 6 rozbojów, 7 bójek 
i pobić oraz 24 uszkodzenia ciała. 
W stosunku do roku poprzedniego 
odnotowano znaczny spadek kra-
dzieży z włamaniem (113 w 2017 r.) 
oraz uszkodzeń mienia (41 w 2017 r.). 
W okresie od stycznia do lipca 2019 r. 
odnotowano 22 kradzieże w włama-
niem, 41 kradzieży mienia (głównie 
paliwa), 12 uszkodzeń mienia, 2 kra-
dzieże pojazdu, 5 rozbojów, jedną 
bójkę i pobicie oraz pięć przypadków 
uszkodzeń ciała.

W 2018 r. funkcjonariusze prze-
prowadzili łącznie aż 4.839 inter-
wencji, w tym 1.033 interwencji do-
mowych, w wyniku których, w 104 
przypadkach wszczęto procedurę 
tzw. Niebieskiej Karty, związanej 
z występowaniem przemocy w ro-
dzinie. W ostatnich latach wzrasta 
ilość sporządzonych Niebieskich 
Kart, co wiąże się przede wszystkim 
ze wzrostem świadomości ofiar prze-
mocy domowej i częstszym niż wcze-
śniej zgłaszaniem tego typu przy-
padków. W 2016 r. sporządzono 71 
kart, w 2017 r. – 117, w 2018 r. – 104, 
a w okresie od stycznia do lipca obec-
nego roku – 61. W 2018 r. zatrzymano 
11 sprawców przemocy w rodzinie, 
a w 2019 r. – dwóch. W 2018 r. odpro-
wadzono do Ośrodka Przeciwdziała-
nia Problemom Alkoholowym 36 osób 
nietrzeźwych, stosujących przemoc 
w rodzinie, a w okresie od stycznia 
do lipca 2019 r. – 30. W 2018 r. wszczę-
to 27 postępowań przygotowawczych 
w stosunku do sprawców przemocy 
w rodzinie, a w okresie od stycznia 
do lipca bieżącego roku – 20. 

Na drogach i nie tylko
 

W 2018 r. zanotowano 474 zdarzeń 
drogowych, głównie na drodze krajo-
wej nr 1 oraz na ulicy Legionów, w tym 
20 wypadków drogowych, w wyniku 
których odnotowano dwa przypadki 
osób zabitych (na ulicy Traugutta) 
i 25 rannych. Odnotowano także 589 
kolizji drogowych. Dla porównania, 
w 2017 r. odnotowano 561 zdarzeń 
na drogach, w tym 32 wypadki, 
4 ofiary śmiertelne, 30 rannych oraz 
529 kolizji drogowych. W bieżącym 
roku natomiast stwierdzono 368 
zdarzeń drogowych, w tym 11 

O BEZPIECZEŃSTWIE
19 sierpnia br. Komisja 
Samorządności i Porządku 
Publicznego obradowała 
w siedzibie KOMISARIATU 
POLICJI, gdzie zajmowała się 
OCENĄ STANU BEZPIECZEŃ-
STWA I PORZĄDKU PUBLICZ-
NEGO W GMINIE na podstawie 
działalności jednostki.

waniem północnych rejonów na-
szego miasta. Ze względu na brak 

wystarczającej kwoty wolnych środ-
ków w budżecie gminy, zapropono-
wano pomoc na ten cel w kwocie 200 
tysięcy złotych, co powinno wystar-
czyć na częściową realizację zadania. 

Rada Miejska ponadto podjęła 
uchwałę zmieniającą uchwałę w spra-
wie udzielenia przez gminę pomocy 
finansowej w formie dotacji celowej 
dla Powiatu Bielskiego, przeznaczonej 
na pokrycie części kosztów inwesty-
cji przebudowy drogi powiatowej łą-
czącej Ligotę m.in. z Międzyrzeczem 
Górnym (o poprzedniej uchwale pisa-
liśmy już na łamach biuletynu), gdyż 
również w tym przypadku starosta 
zwrócił się o zwiększenie pomocy 
finansowej na realizację inwestycji – 
o kwotę 160 tysięcy złotych. Wyższe 
koszty zadania spowodowane są ko-
niecznością wykonania dodatkowych 
robót związanych ze stabilizacją pod-
łoża pod drogę. Łączna kwota dotacji 
z budżetu gminy dla powiatu na re-
alizację zadania ma wynieść zatem 
1.475.000 złotych.

Nowa strategia
 

Rada Miejska podjęła uchwałę w spra-
wie przyjęcia STRATEGII ROZWIĄZY-
WANIA PROBLEMÓW SPOŁECZNYCH 
w gminie na lata 2020-2025. Opraco-
wanie takiej strategii jest obowiąz-
kiem ustawowym, a w trakcie prac 
na dokumentem przeprowadzono po-
głębioną diagnozę problemów wystę-
pujących w gminie. Strategia zawiera 
również prognozę najistotniejszych 
czynników, które w najbliższych la-
tach będą wyznaczały podstawowe 
działania ukierunkowane na rozwią-
zywanie problemów społecznych, 
dotykających mieszkańców gminy. 

Dla niepełnosprawnych
 

Rada Miejska podjęła uchwałę w spra-
wie realizacji przez gminę Programu 
OPIEKA WYTCHNIENIOWA – edycja 
2019. W marcu 2019 r. Minister-
stwo Rodziny, Pracy i Polityki Spo-
łecznej ogłosiło nabór wniosków 
w ramach programu, a  Gmina Cze-
chowice-Dziedzice złożyła wniosek 
o przystąpienie do niego i otrzy-
mała środki finansowe z Solidar-
nościowego Funduszu Wsparcia 
Osób Niepełnosprawnych na jego 
realizację (80 procent stanowi dota-
cja, a 20% to środki własne gminy).
Program kierowany jest do dzieci 
i osób niepełnosprawnych, których 
członkowie rodzin lub opiekunowie 
wymagają pomocy w postaci doraź-
nej, czasowej przerwy w sprawowa-
niu opieki oraz podniesienia swoich 

umiejętności i wiedzy w zakresie 
opieki nad tymi osobami. Celem pro-
gramu jest wsparcie członków rodzin 
lub ich opiekunów sprawujących bez-
pośrednią opiekę nad dziećmi z orze-
czeniem o niepełnoprawności łącznie 
ze wskazaniami konieczności stałej 
lub długotrwałej opieki lub pomocy 
innej osoby w związku ze znacznie 
ograniczoną możliwością samo-
dzielnej egzystencji oraz konieczno-
ści stałego współudziału na co dzień 
opiekuna dziecka w procesie jego 
leczenia, rehabilitacji i edukacji 
oraz osobami dorosłymi ze znacz-
nym stopniem niepełnosprawności.
Program będzie realizowany poprzez 
świadczenie usługi opieki wytchnie-
niowej w ramach pobytu dziennego, 
skierowanej do członków rodzin lub 
opiekunów sprawujących bezpośred-
nią opiekę nad dziećmi z orzeczeniem 
o niepełnosprawności oraz osób doro-
słych ze znacznym stopniem niepeł-
nosprawności w miejscu zamieszka-
nia osoby niepełnosprawnej.
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Wybory w osiedlu
Rada Miejska podjęła uchwałę w spra-
wie zarządzenia wyborów do Za-
rządu Osiedla „Czechowice Górne”. 
W związku z końcem kadencji władz 
osiedla zarządzono przeprowadzenie 
wyborów, które zaplanowano na paź-
dziernik. 

300 osób do inicjatywy
Rada Miejska podjęła ponadto uchwa-
łę w sprawie obywatelskiej inicjatywy 
uchwałodawczej. Zgodnie z prawem, 
grupa mieszkańców posiadających 
czynne prawa wyborcze do organu 
stanowiącego może wystąpić z oby-
watelską inicjatywą uchwałodawczą. 
Jak wynika z obowiązujących przepi-
sów, grupa mieszkańców niezbędna 
do zgłoszenia takiej inicjatywy w gmi-
nie powyżej 20 tysięcy mieszkańców 
musi liczyć co najmniej 300 osób.
                                                 (BRM/UM | Red.) ¢
NA PODSTAWIE PROTOKOŁÓW Z SESJI I POSIEDZEŃ KOMISJI

Na sesji 27 sierpnia 2019 r. uchwalone zostały następujące uchwały:
1)  Nr XIV/126/19 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Czechowice-Dziedzice,
2)  Nr XIV/127/19 w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2019,
3)  Nr XIV/128/19 w sprawie udzielenia przez Gminę Czechowice-Dziedzice pomocy finansowej w for-
mie dotacji celowej dla Powiatu Bielskiego, przeznaczonej na pokrycie części kosztów inwestycji 
„Utwardzenie strefy bezpieczeństwa w ramach rozbudowy lotniska użytku publicznego w Kaniowie- 
Czechowicach-Dziedzicach”,
4)  Nr XIV/129/19 zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia przez Gminę (...) pomocy finansowej 
w formie dotacji celowej dla Powiatu Bielskiego, przeznaczonej na pokrycie części kosztów inwesty-
cji „Przebudowa drogi powiatowej 4425S na odcinku Ligota-Międzyrzecze Dolne-Międzyrzecze Gór-
ne wraz z rozbudową skrzyżowania dróg 4425S i 4427S na rondo i rozbudową odcinka 183 metrów 
drogi powiatowej 4427S w miejscowości Międzyrzecze Dolne”, 
5)  Nr XIV/130/19 w sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze darowizny działek zajętych 
pod drogi gminne położone w Czechowicach- Dziedzicach i Zabrzegu,
6)  Nr XIV/131/19 w sprawie ustanowienia służebności przesyłu (na rzecz Orange Polska S.A.),
7)  Nr XIV/132/19 w sprawie ustanowienia służebności przesyłu (na rzecz TAURON Dystrybucja S.A),
8)  Nr XIV/133/19 w sprawie przyjęcia Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie 
(...) na lata 2020-2025,
9)  Nr XIV/134/19 w sprawie realizacji przez Gminę Czechowice-Dziedzice Programu „Opieka wy-
tchnieniowa” – edycja 2019,
10)  Nr XIV/135/19 w sprawie zmiany uchwały nr XXVI/224/12 Rady Miejskiej w Czechowicach-Dzie-
dzicach w sprawie ustalenia wysokości opłaty za pobyt dziecka w Żłobku Miejskim w Czechowi-
cach-Dziedzicach, maksymalnej opłaty za wyżywienie oraz warunków częściowego lub całkowitego 
zwolnienia od ponoszenia opłat,
11)  Nr XIV/136/19 w sprawie zamiaru likwidacji Filii Miejskiej Biblioteki Publicznej (...),
12)  Nr XIV/137/19 w sprawie bezprzetargowego wynajęcia lokalu użytkowego w budynku przy ul. Le-
gionów 85 (...) dla Spółdzielni Socjalnej Czecho-Best,
13)  Nr XIV/138/19 w sprawie zarządzenia wyborów do Zarządu Osiedla „Czechowice Górne” (...),
14)  Nr XIV/139/19 w sprawie zasięgnięcia od Śląskiego Komendanta Wojewódzkiego Policji w Kato-
wicach informacji o kandydatach na ławników do Sądu Okręgowego w Katowicach oraz Sądu Rejo-
nowego w Pszczynie na okres kadencji 2020-2023,
15)  Nr XIV/140/19 w sprawie obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej.

Na sesji 24 września 2019 r. uchwalone zostały następujące uchwały:
1) Nr XV/141/19 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Czechowice-Dziedzice,
2) Nr XV/142/19 w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2019,
3) Nr XV/143/19 w sprawie wyrażenia zgody na odpłatne nabycie działek,
4) Nr XV/144/19 w sprawie powołania i przystąpienia do Stowarzyszenia Gmin i Powiatów Subregio-
nu Południowego Województwa Śląskiego AGLOMERACJA BESKIDZKA z siedzibą w Bielsku-Białej, 
zrzeszającego jednostki samorządu terytorialnego z całego subregionu w celu wspólnej realizacji 
zadań inwestycyjnych, w tym w ramach Regionalnych Inwestycji Terytorialnych w latach 2021-2027,
5) Nr XV/145/19 w sprawie rozpatrzenia skargi Pana (R.O.D.O.) na działalność Burmistrza (...).
WSZYSTKIE UCHWAŁY I PROJEKTY UCHWAŁ MOŻNA ZNALEŹĆ NA www.bip.czechowice-dziedzice.pl ¢

Rada Miejska obradowała 27 sierpnia i 24 września 2019 r.
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bu ogrzewania z paliwa stałego 
na paliwo gazowe (plan – 90.000 

złotych, wykonanie – 4.310,85 złote-
go, w trakcie wykonania – 65.736,17 
złotego, co daje planowane wykona-
nie na poziomie 73,04 procenta) oraz 
wspieranie efektywności energe-
tycznej w budynkach mieszkalnych 
zlokalizowanych przy ulicach Lipow-
skiej 24, Towarowej 2, Kolorowej 2 
i J. Słowackiego 32 (plan: 80.000 zło-
tych, w trakcie wykonania). Ponadto, 
AZK w 2018 roku wydatkowało około 
800 tysięcy złotych na remonty w bu-
dynkach wspólnot mieszkaniowych, 
w których gmina posiada mieszkania.

Mieszkanie Plus
 

W ramach przygotowań do realizacji 
programu „Mieszkanie Plus” wyzna-
czono dwie działki przy ulicy I. Łu-
kasiewicza na cele budowy budynku 
mieszkaniowego w ramach progra-
mu. W 2017 roku wystąpiono o wa-
runki zabudowy, a pozytywną decy-
zję uzyskano 24 listopada 2017 roku. 
W planowanym budynku zakładano 
umieszczenie około 60 mieszkań 
na czterech lub pięciu kondygna-
cjach, a powierzchnia zabudowy 
miała wynosić od 450-550 metrów 
kwadratowych. Ponadto, w 2018 
roku przygotowano dokumentację 
projektową zmiany sposobu użytko-
wania wspomnianego już budynku 
po byłym Zespole Szkół Specjalnych 
przy ulicy Legionów 59 na miesz-
kania komunalne. 
Projekt obejmował 
jeden z budynków ze-
społu szkół, w któ-
r ym zaplanowano 
o s i e m  m i e sz k a ń . 
W roku 2018 złożo-
no wniosek do BGK 
na dofinansowanie 
inwestycji w ramach 
wsparcia mieszkal-
nictwa, który został 
rozpatrzony pozy-
tywnie z przydziele-
niem dofinansowania 
bezzwrotnego w wy-
sokości 45% wartości 
zadania. W 2019 roku 
p r z e p r o w a d z o n o 
przetarg i rozpoczęto 
realizację inwesty-
cji, której zakończe-
nie planowane jest 
na grudzień 2019 roku. 

Jak poinformował dyrektor AZK, 
na początku 2018 roku Burmistrz 
Czechowic-Dziedzic zorganizował 
spotkanie z kierownictwem BGK 
(pilotującym program), na którym 
zostały przedstawione zasady funk-
cjonowania programu oraz koszty 

Informację na temat gminnego 
zasobu mieszkaniowego zapre-
zentował Dyrektor Administracji 
Zasobów Komunalnych Grze-
gorz Kotowicz, który przedsta-
wił radnym również informacje 
na temat możliwości realizacji 
rządowego programu „Mieszka-
nie Plus” na terenie gminy.

Zasób w liczbach
 

Administracja Zasobów Komu-
nalnych w Czechowicach-Dzie-
dzicach posiada w zarządzie 578 
mieszkań komunalnych i lokali 
socjalnych o powierzchni łącznej 
23.322,20 metra kwadratowe-
go, w tym 26 z zasobów Nadwi-
ślańskiej Spółki 
Mieszkaniowej, 
13 z  zasobów 
Czechowickiej 
S p ó ł d z i e l n i 
Mieszkaniowej 
i 10 mieszkań 
z zasobów PKP. 
AZK dysponu-
je 173 lokala-
mi użytkowymi 
o powierzchni 
15.413,10 metra 
kwadratowego. 

Stawka pod-
stawowa czyn-
szu najmu za lo-
kale komunalne 
wynosi 4 złote 
za metr kwadra-
towy i – w zależ-
ności od stopnia 
wyposażenia lo-
kalu – waha się 
od 3,80 do 5,70 złotego za metr 
kwadratowy. Stawka czynszu 
za lokal socjalny wynosi z kolei 
1 złoty za metr kwadratowy (plus 
odpłatność za media). 

Zadłużenie lokatorów wzglę-
dem AZK z tytułu niepłacenia 

związane z jego realizacją. Z infor-
macji uzyskanych od przedstawicieli 
BGK wynikało, że główny program 
„Mieszkanie Plus” jest realizowany 

na zasadach ko-
mercyjnych i nie 
jest kierowany 
do najbardziej 
potrzebujących, 
mieszkania mają 
n i e  b y ć  w ł a -
snością gminy, 
a czynsz za metr 
k w a d r a t o w y 
mieszkania ma 
w a h a ć  s i ę 
w przedziale od 17 
do 25 złot y c h .

N i e k t ó r z y 
radni wskaza-
li ,  że Program 
„ M i e s z k a n i e 
Plus” jest prze-
z n a c z o n y  z a -
równo dla osób, 
które nie mogą 
sobie pozwolić 
na  zaciągnię -

cie kredytu hipotecznego na swoje 
mieszkanie, jak i dla dużo lepiej sy-
tuowanych. Ich zdaniem, program 
ma dać nie tylko możliwość godne-
go mieszkania, ale również dojścia 
w perspektywie minimum 15 lat 
do własności takiej nieruchomości 

i dlatego – pomimo kosztów wynaj-
mu większych niż te, które stosowa-
ne są obecnie w budynkach znaj-
dujcych się w zasobach miejskich 
– „Mieszkanie Plus” ma być atrak-
cyjnym programem dla sporej części 
obecnych najemców. W ich opinii, 
większa ilość mieszkań i większe 
zróżnicowanie rynku skróci kolejki 
osób oczekujących na swoje „cztery 
kąty”, może też pozytywnie wpłynąć 
na konkurencję na rynku z operują-
cymi tu deweloperami, powodując 
obniżenie cen. Wskazali oni, że moż-
na powołać spółkę i gmina mogłaby 
współpracować w tym zakresie. 

Dyrektor AZK zwrócił uwagę, 
iż byłaby to forma TBS (towarzystwa 
budownictwa społecznego), w któ-
rym owa spółka (czyli pośrednio 
gmina) ponosiłaby ryzyko niepła-
cenia przez lokatorów należnego 
czynszu. W przypadku zaległości 
czynszowych, trzeba byłoby ich eks-
mitować i w dalszej części zapewnić 
mieszkanie socjalne, co pogłębiłoby 
już i tak ciężką sytuację gminy w tym 
zakresie. Przypomniał, że już obec-
nie 330 lokali w gminie jest zadłużo-
nych. Podsumował jednak, że to rad-
ni kreują politykę miasta i od nich 
zależy w jakim kierunku będzie re-
alizowane budownictwo mieszkanio-
we w gminie.                 (BRM/UM | Red.) ¢
NA PODSTAWIE PROTOKOŁÓW Z SESJI I POSIEDZEŃ KOMISJI

Do tego dochodzą koszty odszko-
dowania, które ponosi gmina z po-
wodu braku lokali do realizacji wy-
roków eksmisyjnych – w 2018 roku 
wyniosły one 316.760,27 złotego. 
W celu wyegzekwowania zadłużeń 
wobec dłużników spisywane są umo-
wy z o rozłożenie należności pienięż-
nych na raty. Obecnie spłacane są 62 
takie umowy, a wartość należności 
pozostałych do zapłaty objęta spisa-
nymi umowami o rozłożeniu na raty 
wynosi 563.167,27 złotego. 

Obecnie w oczekiwaniu na lokale 
socjalne leżą 232 złożone wnioski, 
a na realizację wyroków eksmisyj-
nych oczekuje 46 orzeczeń. Z powo-
du braku wolnych lokali socjalnych 
eksmisje nie są jednak realizowane.

Inwestycje na 1,4 miliona
 

Wydatki inwestycyjne zaplanowa-
ne do realizacji przez Administrację 
Zasobów Komunalnych w tym roku 
wynoszą 1.400.620 złotych, z cze-
go wykonano już wydatki na kwotę 
25.097,85 złotego, a aktualnie re-
alizowane są inwestycje na kwotę 
1.375.141,17 złotego – łącznie daje 

to szacowane wy-
konanie na po-
ziomie 98,18 pro-
centa. W ramach 
inwestycji AZK 
realizuje w tym 
roku trzy zada-
nia – adaptację 
(zmianę sposo-
bu użytkowania) 
budynków zloka-
lizowanych przy 
ulicy Legionów 
59 w Czechowi-
c a c h - D z i e d z i -
cach (po byłym 
Z e s p o l e  S z kó ł 
S p e c j a l n y c h ) 
na osiem loka-
li mieszkalnych 
(etap III ,  plan 
– 1.230.620 zło-
tych, wykonanie 
– 20.787 złotych, 

w trakcie wykonania – 1.229.405 
złotych, co daje planowane wykona-
nie na poziomie 99,9 procenta, dofi-
nansowanie z Banku Gospodarstwa 
Krajowego wynosi do 45 procent 
kosztów inwestycji, tj. około 560 
tysięcy złotych), zmianę sposo-

17 września br. Komisja 
Polityki Społecznej 
Rady Miejskiej zapoznała 
się z ZASOBEM MIESZKA-
NIOWYM GMINY.

O zasobie mieszkaniowym 
gminy

wypadków drogowych, w tym je-
den śmiertelny. W 2019 roku za-

trzymano 51 nietrzeźwych kierow-
ców (powyżej 0,5 promila alkoholu 
we krwi) oraz dziesięciu kierowców 
po spożyciu alkoholu (poniżej 0,5 
promila).

W 2018 r. czechowiccy funkcjo-
nariusze ujawnili 3.326 wykroczeń, 
w tym 791 wykroczeń określonych 
w ustawie o wychowaniu w trzeźwo-
ści i przeciwdziałaniu alkoholizmowi 
oraz 681 wykroczeń przeciwko bez-
pieczeństwu i porządkowi w komu-
nikacji. Funkcjonariusze w ubiegłym 
roku przeprowadzili 865 czynności 
wyjaśniających w sprawach o wykro-
czenia, w 282 przypadkach czynności 
zakończono skierowaniem wniosku 
o ukaranie do sądu. Liczba prowa-
dzonych czynności wyjaśniających 
w sprawach o wykroczenia wzrosła 
w stosunku do 2017 roku, kiedy to 
przeprowadzono 765 postępowań.

Komisariat Policji w Czechowi-
cach-Dziedzicach uczestniczy także 
w prowadzeniu Krajowej Mapy Zagro-
żeń Bezpieczeństwa. W 2018 r. zwe-
ryfikowano 246 zgłoszeń przekaza-
nych przez mieszkańców, z których 
potwierdzono 107, czyli 43,5 procent 
zgłoszeń. Duża część zgłoszonych 
przypadków dotyczyła nieprawidło-
wego parkowania pojazdów.

Realizowany jest także program 
„Dzielnicowy Bliżej Nas”. Każdy 
z ośmiu dzielnicowych w gminie jest 
wyposażony w indywidualny, przypi-
sany do rejonu, telefon komórkowy 
oraz laptop. Telefon dzielnicowego 
jest czynny całą dobę, ponieważ poza 
godzinami jego pracy jest on przekie-
rowany do dyżurnego. Wszystko to ma 
za cel ułatwienie mieszkańcom na-
wiązywanie kontaktu z dzielnicowym. 
Aktualne informacje o numerach te-
lefonów oraz adresach mailowych 
dzielnicowych są dostępne w aplikacji 
„Moja Komenda”.

W 2018 roku dzielnicowi Komisa-
riatu Policji przeprowadzili 209 spo-
tkań z mieszkańcami, uświadamiając 
ich m.in. o różnego rodzaju zagroże-
niach bezpieczeństwa, w tym wyłu-
dzeniach pieniędzy, głównie od osób 
starszych. Ponadto, policjanci czecho-
wickiego komisariatu uczestniczą tak-
że m.in. w zajęciach profilaktycznych 
w szkołach. W ramach akcji poprawy 
bezpieczeństwa na drogach rozpro-
wadzone zostały tzw. odblaski, popra-
wiające widoczność pieszych na dro-
dze, głównie na terenach sołeckich. 

Komendant podkreślił, że relacje 
jego jednostki z gminą i jej jednost-
kami układają się bardzo dobrze i po-
dziękował władzom samorządowym 
za współpracę.                 (BRM/UM | Red.) ¢
NA PODSTAWIE PROTOKOŁÓW Z SESJI I POSIEDZEŃ KOMISJI

5 września przeprowadzono wybo-
ry w Osiedlu BARBARA – przewod-
niczącym zarządu został ponownie 
wybrany Andrzej Maj, a w skład 
zarządu weszli Jerzy Folwarcz-
ny, Teofil Janusz, Lucyna Kohut, 
llona Paczyńska, Krystyna Wa-
liczek i Mateusz Zimmermann. 
Z kolei 13 września odbyły się 
wybory w Osiedlu RENARDOWICE 
– tutaj również przewodniczą-
cym wybrany został ponownie 
dotychczas pełniący tę funkcję 
Kazimierz Urbański, a do zarzą-

du wybrani zostali Anna Bekas, Kon-
rad Janusz, Marian Nowicki, Jerzy 
Przygoda i Alina Sikora. 23 września 
natomiast Przewodniczącą Zarządu 
Osiedla POŁUDNIE wybrana została 
ponownie Marzena Pawlik, a w skład 
zarządu weszli jako członkowie Łu-
kasz Bem, Bogdan Gicala, Danuta 
Łuszczak, Eliza Niedziela, Barbara 
Szpyra i Paweł Wróbel. 

Przypominamy, że w skład Gmi-
ny Czechowice-Dziedzice wchodzi 
dziewięć osiedli (kolejno, z północy 
na południe – Barbara, Renardowice, 
Dziedzice, Północ, Tomaszówka, Lesi-
sko, Centrum, Czechowice Górne i Po-
łudnie) oraz trzy sołectwa (Bronów, 
Ligota i Zabrzeg). W tym roku odbyły 
się już wybory sołtysów i rad sołec-
kich w sołectwach oraz w osiedlach 
Centrum, Dziedzice, Lesisko, i Toma-
szówka. Na październik tego roku za-
planowano jeszcze wybory w Osiedlu 
Czechowice Górne (o tym piszemy rów-
nież na stronie 8 biuletynu), a w przy-
szłym roku mają odbyć się wybory 
w Osiedlu Północ.   (OR, BRM/UM | Red.) ¢

Wybory w osiedlach
We wrześniu br. 
w osiedlach „Barbara”, 
„Renardowice” i „Połu-
dnie” odbyły się wybory 
PRZEWODNICZĄCYCH 
i ZARZĄDÓW OSIEDLI.
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czynszu na koniec ubiegłego roku 
wynosiło 3.390.000 złotych. Na ko-
niec września br. kwota ta wynosiła 
już 3.492.000 złotych. 

Prawie 3,5 MILIONA ZŁO-
TYCH DŁUGU wobec gmi-
ny z tytułu niepłacenia 
czynszu mają lokatorzy 
mieszkań komunalnych. 
Do tego dochodzą koszty 
odszkodowania, które po-
nosi gmina z powodu braku 
lokali do realizacji wyroków 
eksmisyjnych – w 2018 
roku wyniosły one ponad 
300 tysięcy złotych.

Wydatki inwestycyjne 
realizowane w tym roku 
przez ADMINISTRACJĘ 
ZASOBÓW KOMUNALNYCH 
wynoszą ponad 1,4 miliona 
złotych i przeznaczone są 
m.in. na adaptację ośmiu 
nowych lokali mieszkal-
nych, zmianę ogrzewania 
z paliwa stałego na paliwo 
gazowe oraz wspieranie 
efektywności energetycznej 
w wybranych budynkach.



cach-Dziedzicach – remont łazienek 
dla dzieci (35.000 złotych), w Przed-
szkolu Publicznym w Ligocie – re-
mont instalacji elektrycznej w piw-
nicy (8.000 złotych) i wymianę opraw 
oświetleniowych (7.000 złotych), 
a w Zespole Szkolno-Przedszkol-
nym w Bronowie – remont i adapta-
cję pomieszczeń parteru budynku 
na potrzeby przedszkolne (40.000 zło-
tych).     (ZOPO, ŁUKASZ PIĄTEK WP/UM | Red.) ¢
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spole Szkolno-Przedszkolnym w Bro-
nowie, czy też termomodernizacja 
Przedszkola Publicznego nr 5 w Cze-
chowicach-Dziedzicach – nałożyła się 
jeszcze konieczność przeprowadze-
nia bieżących prac remontowych, 
związanych z codzienną eksplo-
atacją i przygotowaniem placówek 
oświatowych do rozpoczęcia nowe-
go roku szkolnego. Łączny koszt prac 
remontowych wyniósł w bieżącym 
roku przeszło 425 tysięcy złotych.

Remonty
 

W ramach remontów wykonanych 
w tym roku w gminnych placówkach 
oświatowych, w Zespole Szkolno-
-Przedszkolnym numer 1 w Cze-
chowicach-Dziedzicach wykonano 
remont podłóg w czterech salach 
lekcyjnych (koszt – 15.500 złotych), 
w Szkole Podstawowej nr 2 w Czecho-
wicach-Dziedzicach przeprowadzono 
remont korytarza szkolnego w nowym 
budynku szkoły (malowanie, koszt - 
30.000 złotych), a w Szkole Podsta-
wowej nr 3 w Czechowicach-Dzie-
dzicach wyremontowano instalację 
elektryczną (12.000 złotych) i dach 
(konserwacja, 13.500 złotych). Z kolei 
w Szkole Podstawowej numer 4 w Cze-
chowicach-Dziedzicach wykona-
no cyklinowanie podłogi w świe-
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Podstawowej nr 8 w części parteru po-
wstaje żłobek, w Szkole Podstawowej 
nr 10 (dawne Gimnazjum Publiczne 
nr 2) w jednym segmencie utworzone 
zostało czterooddziałowe przedszko-
le, w Szkole Podstawowej nr 1 w Li-
gocie na parterze utworzone zostało 
dwuoddziałowe przedszkole. Docelo-
wo, przedszkole powstanie również 
w budynku Szkoły Podstawowej nr 6 
(dawne Gimnazjum Publiczne nr 3), 
na razie utworzono tam dwa oddzia-
ły przedszkolne w ramach szkoły.
Na liczne prace inwestycyjne – takie, 
jak na przykład kompleksowa termo-
modernizacja Przedszkola Publicz-
nego nr 10 z wykorzystaniem Odna-
wialnych Źródeł Energii, nadbudowa 
budynku Szkoły Podstawowej w Ze-

Do zrobienia było naprawdę sporo, 
gdyż Gmina Czechowice-Dziedzice 
– podobnie jak samorządy w całym 
kraju – zmuszona była kontynuować 
rozpoczęte w poprzednich latach 
działania dostosowujące swoje pla-
cówki do nowej rzeczywistości, zwią-
zanej z reformą oświatową likwidują-
cą gimnazja i przywracającą 8-letnie 
szkoły podstawowe. 

Kosztowna reforma
 

Przypomnijmy, że obiekty po czecho-
wickich gimnazjach w całości prze-
kształcono w szkoły podstawowe. 
Zostały one również dodatkowo za-
gospodarowane zgodnie z potrzeba-
mi lokalnych społeczności – w Szkole 

tlicy szkolnej 
(6.000 złotych) 

i remont sal (cy-
klinowanie i ma-
lowanie, 17.000 
złotych), w Szko-
le Podstawowej 
nr 5 w Czechowi-
cach-Dziedzicach 
przeprowadzono 
remont koryta-
rza  szkolnego 
(15.000 złotych) 
i instalacji elek-
trycznej korytarza 
na parterze bu-
dynku (6.750 zło-
tych), zaś w Szkole 
Podstawowej nr 6 
w Czechowicach-
- D z i e d z i c a c h 
dostosowano po-
mieszczenie kla-
sowe do potrzeb 
zaplecza przed-
szkolnego (25.000 
złotych) i zreali-
zowano remont 
ciągu komuni-
kacyjnego wraz 
z miejscami postojowymi (parking, 
60.000 złotych). W Szkole Podstawo-
wej numer 7 w Czechowicach-Dzie-
dzicach wykonano natomiast remont 
podłóg w czterech salach (18.000 
złotych). W Zespole Szkolno-Przed-
szkolnym w Czechowicach-Dziedzi-
cach zrealizowano remont kominów 
(segment C, 42.000 złotych), w Szkole 

Podstawowej w Zabrzegu wykona-
no remont podłóg w trzech salach 
w starym budynku szkolnym (15.000 
złotych) i wymieniono oświetlenie 
(15.000 złotych). W Przedszkolu Pu-
blicznym numer 2 w Czechowicach-
-Dziedzicach zakończono renowację 
parkietów w dwóch salach (10.000 
złotych) i malowanie sal przedszkol-
nych (7.000 złotych), w Przedszkolu 
Publicznym nr 6 w Czechowicach-
-Dziedzicach – remont miejsc posto-
jowych (wraz z wjazdem do przed-
szkola, 28.000 złotych), w Przedszkolu 
Publicznym numer 10 w Czechowi-
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Wakacyjne miesiące w Gminie Czechowice-Dziedzice były – 
tradycyjnie już – czasem prowadzenia wytężonych PRAC 
REMONTOWYCH oraz finalizacji ZADAŃ INWESTYCYJNYCH 
ZWIĄZANYCH Z NOWYM ROKIEM SZKOLNYM. 
Podobnie, jak w minionych latach, ilość remontów i inwesty-
cji prowadzonych w czechowickich szkołach 
i przedszkolach przedstawia się naprawdę imponująco.

Remonty i prace inwestycyjne 
w czechowickich placówkach oświatowych

U góry – NOWY PARKING 
przy Przedszkolu Publicznym w Zabrzegu, 

z którego od września mogą korzystać 
pracownicy obiektu i rodzice dzieci.

Poniżej – PANELE FOTOWOLTAICZNE 
ORAZ KOLEKTORY SŁONECZNE na dachu 
budynku Przedszkola Publicznego nr 10. 
Na stronie obok – podniesiony o kondygnację 
Zespół Szkolno-Przedszkolny w Bronowie.

F
O

T
. Ł

U
K

A
S

Z
 P

IĄ
T

E
K

F
O

T
. 

Ł
U

K
A

S
Z

 P
IĄ

T
E

K



14 BIULETYN SAMORZĄDOWY Czechowic-Dziedzic 9/2019  |  Komunikacja miejska 15Komunikacja miejska, profilaktyka, Urząd Miejski  |  BIULETYN SAMORZĄDOWY Czechowic-Dziedzic 9/2019

Nabycie biletu możliwe jest za po-
mocą telefonów komórkowych 
oraz innych, kompatybilnych 
urządzeń mobilnych.                                

(PKM) ¢

Od sierpnia br. zmieniła się lokaliza-
cja kilku komórek organizacyjnych 
Urzędu Miejskiego, które zostały 
przeniesione do budynku przy Pla-
cu Jana Pawła II 2 (mieszczącego 
również bank PKO BP) i znajdu-

Oprócz dotychczasowej usługi mo-
BILET, od września można także ko-
rzystać z dwóch darmowych aplikacji 
mobilnych firm: mPay (www.mpay.
pl) i zbiletem.pl (www.zbiletem.pl). 

Właśnie takie autobusy planuje zaku-
pić czechowickie Przedsiębiorstwo 
Komunikacji Miejskiej, zwłaszcza, 
że dziesięciodniowe testy wypa-
dły pomyślnie, a pojazd doskonale 
sprawdził się w czasie regularnej ob-
sługi najbardziej obciążonej pasaże-
rami linii – do Bielska-Białej.

Warto podkreślić, że testy w Cze-
chowicach-Dziedzicach były pierw-
szymi jazdami testowymi tego 
18-metrowego przegubowca marki 
Solaris w Polsce, a pojazd był do-
tychczas testowany poza granicami 
naszego kraju, m.in. w Paryżu, Bra-
tysławie i Berlinie.

Ekologiczny, zeroemisyjny, ci-
chy autobus elektryczny kursował 
na linii nr VII. Oprócz walorów ekolo-
gicznych, istotne są takie m.in. zalety 
pojazdu, jak niska podłoga na całej 
długości, zwrotność (dużo większa 
niż obecnie eksploatowanych przez 
PKM dwóch autobusów 15-me-
trowych), niska zabudowa (ważna, 
bo  umożliwiającą bezproblemowy 
przejazd pod wiaduktem w Komo-
rowicach) oraz duża moc silnika, do-
brze dobrana do pojemności baterii.

Testy miały związek z planami 
pozyskania przez gminę dofinanso-
wania na zakup dwóch przegubo-
wych autobusów elektrycznych wraz 
z dwiema ładowarkami – zajezdnio-
wą i pantografową – tak, aby w nieda-

lekiej przyszłości takimi 
właśnie pojazdami zastą-
pić starsze, 15-metrowe 
Solarisy.

Autobus był  użyt-
k o w a n y  c o d z i e n -
nie w godzinach od 5 
do 10:25, a następnie był 

ładowany ładowarką zajezdniową 
(typu „plug-in”) i kontynuował pracę 
przewozową od godz. 13 do 21:30. 
W trakcie testów pokonał ponad 
2.250 kilometrów. Aby wyelimino-
wać wspomnianą przerwę na łado-
wanie, w przypadku zakupu auto-
busów elektrycznych przez gminę 
planuje się posadowienie ładowarki 
pantografowej na przystanku auto-
busowym przy PG „Silesia”, gdzie 
autobusy – o ile oczywiście gmina 
zakupi takie pojazdy – mogłyby być 
doładowywane podczas przerw kom-
pensacyjnych tak, by móc w całości 
realizować przewidziane zadanie prze-
wozowe wynikające z rozkładu jazdy.

W zależności od panujących wa-
runków eksploatacyjnych autobus 
zużywał 1,2-1,5 kWh/km, co oznacza, 
że koszt zużytej przez niego energii 
elektrycznej był dwukrotnie niższy 
niż koszt oleju napędowego, jaki zu-
żywa w tym samym czasie autobus 
napędzany silnikiem spalinowym.

Kierowcy autobusu, testujący 
pojazd w trudnych warunkach miej-
skich, wśród zalet najczęściej wy-
mieniali m.in. dynamikę pojazdu, 
komfortowe zawieszenie, niski po-
ziom hałasu, płynność jazdy i wysoką 
estetykę połączoną z funkcjonalno-
ścią. Parametry 
eksploatacyjne 
testowanego au-
tobusu są wyso-
kie, a elektryczny, 
cichy i niezanie-
czyszczający po-
wietrza pojazd 
spotykał się rów-
n i eż  z  d u ż y m 
uznaniem ze stro-
ny p a s a ż e r ó w.

–  G m i n a 
C z e c h o w i c e -
-Dziedzice de-
klaruje gotowość 
do wprowadzenia 
do eksploatacji 
autobusów zero-
emisyjnych, przy 
uzyskaniu środ-
ków zewnętrz-
nych na ten cel. 
Uwzględniając 
potencjalne ko-
rzyści środowi-
skowe,  ekono -
miczne i społeczne 
dla  mieszkań-
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Podczas PIKNIKU PROFILAKTYCZNEGO na Placu Jana Pawła II 
wspólnie bawiły się całe rodziny.

ców, planowane jest przeprowa-
dzenie modernizacji floty Przed-
siębiorstwa Komunikacji Miejskiej 
w Czechowicach-Dziedzicach 
w oparciu o autobusy elektryczne, 
akumulatorowe. Uzyskanie dofi-
nansowania ze źródeł zewnętrznych 
zrekompensuje wyższe nakłady in-
westycyjne w porównaniu do zakupu 
autobusów o napędzie konwencjo-
nalnym, spalinowym – mówi Rafał 
Kupczak, Dyrektor ds. Organizacyj-
nych i Eksploatacji oraz Wiceprezes 
czechowickiego Przedsiębiorstwa 
Komunikacji Miejskiej.

Plany czechowickiego przewoźni-
ka wpisują się w starania gminy, ma-
jące na celu poprawę jakości powie-
trza, obniżenie poziomu hałasu oraz 
podniesienie komfortu użytkowania 
komunikacji publicznej. 

Warto w tym miejscu przypo-
mnieć, że PKM – w ramach realizo-
wanego projektu „Przyjazna komuni-
kacja w Czechowicach-Dziedzicach”, 
dofinansowanego ze środków Unii 
Europejskiej – już w 2017 roku zaku-
piło cztery autobusy Solaris Urbino 
12 z nowoczesnymi, niskoemisyj-
nymi silnikami spełniającymi suro-
wą normę Euro 6, a następnie trzy 
kolejne, jeszcze nowocześniejsze 
i jeszcze bardziej ekologiczne auto-
busy hybrydowe - Solaris Urbino 12 
Hybrid, których eksploatację roz-
poczęto w kwietniu ubiegłego roku. 
Kolejnym krokiem ma być właśnie 
zakup pierwszych autobusów elek-
trycznych.  

(PKM, ŁUKASZ PIĄTEK WP/UM | Red.) ¢

Bilety PKM w telefonie
Przedsiębiorstwo Komunikacji Miejskiej od września br. 
poszerzyło ofertę w zakresie możliwości ZAKUPU BILETÓW 
AUTOBUSOWYCH Z WYKORZYSTANIEM MOBILNYCH PLATFORM, 
poprzez darmowe aplikacje na telefon komórkowy.

Testy autobusu 
elektrycznego
18 września br. czechowic-
ki PKM zakończył trwające 
przez ponad tydzień TESTY 
ELEKTRYCZNEGO AUTOBUSU 
PRZEGUBOWEGO SOLARIS 
URBINO 18 ELECTRIC. 
Nie były to pierwsze testy 
autobusu elektrycznego 
w Czechowicach-Dziedzicach, 
ale po raz pierwszy testowa-
ny był ELEKTRYCZNY 
AUTOBUS PRZEGUBOWY.

W niedzielne popołudnie dopisała 
piękna pogoda, dlatego na Plac Jana 
Pawła II przybyło wiele osób, a szcze-
gólnie całe rodziny z dziećmi.

Imprezę rozpoczęła Agnieszka 
Borowska-Paszek – Kierownik Biu-
ra ds. Profilaktyki i Przeciwdziała-
nia Uzależnieniom, a uroczystego 
otwarcia pikniku dokonali wspólnie 
Burmistrz Czechowic-Dziedzic Ma-
rian Błachut oraz Przewodnicząca 
Gminnej Komisji Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych Joanna 
Badowska.

Uczestnicy imprezy mogli wziąć 
udział w licznych, przygotowanych 
przez organizatorów zabawach 
i animacjach. Na dzieci i rodziców 
czekało wiele atrakcji – dmuchane 
zjeżdżalnie, ścianka wspinaczko-
wa, trampoliny i zamki oraz stoiska 
z malowaniem twarzy i zaplataniem 
kolorowych warkoczyków, z których 
dzieci mogły korzystać nieodpłatnie. 
Gwiazdą wieczoru był zespół LOKA.

W czasie tr wania imprezy 
w tzw. namiocie eksperckim Gmin-
nej Komisji Rozwiązywania Proble-
mów Alkoholowych dyżurowali jej 
członkowie. Można było skorzystać 
z fachowego poradnictwa oraz sko-
rzystać z materiałów edukacyjnych. 
Znakomite instruktorki Szkoły Tań-
ca „Mandla” porwały do tańca naj-
młodszych uczestników pikniku, 
a ratownicy PCK prowadzili instruk-
taż udzielania pierwszej pomocy. 

Dużym zainteresowaniem cieszył 
się również wóz policyjny, przy któ-
rym policjanci cierpliwie tłumaczy-
li dzieciom zasady bezpieczeństwa 
i prezentowali specjalistyczny sprzęt. 
W czasie trwania pikniku mieszkań-
cy mogli zapoznać się m.in. z dzia-
łalnością gminnej świetlicy socjote-
rapeutycznej „Zatoka”.

Celem imprezy było promowanie 
trzeźwości oraz zdrowego stylu ży-
cia, a także promocja wartości ro-
dzinnych i podkreślanie roli rodziny 
w wychowywaniu młodego pokolenia 
oraz edukacja (w czasie imprezy dzia-
łały punkty informacyjne, odbywały 
się dyżury specjalistów, rozdawano 
ulotki o tematyce profilaktycznej).

Piknik profilaktyczny
15 września br. na Placu Jana Pawła II w Czechowicach-
-Dziedzicach, już po raz XI odbył się bezalkoholowy PIKNIK 
RODZINNY otwierający JESIENNĄ SZKOŁĘ PROFILAKTYKI. 

Organizatorzy imprezy składają 
podziękowanie wszystkim uczestni-
kom pikniku oraz zaprzyjaźnionym 
firmom i instytucjom, które pomogły 
w jego realizacji, jak również Gmin-
nej Komisji Rozwiązywania Proble-
mów Alkoholowych. Dziękują także 
okolicznym lokalom gastronomicz-
nym i sklepom, które na czas trwania 
imprezy wstrzymały sprzedaż napo-
jów alkoholowych.            (PPU/UM | Red.) ¢
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W ostatnim czasie w czecho-
wickim Urzędzie Miejskim 
przeprowadzono REORGA-
NIZACJĘ, mającą na celu 
zapewnienie lepszej obsługi 
mieszkańców i dostosowanie 
do aktualnych wymogów 
podyktowanych nowymi zada-
niami, które realizuje gmina.
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pagowaniu historii Czechowic-Dzie-
dzic. Większość swojego pracowitego 
życia spędził w Czechowicach-Dzie-
dzicach, zna je jak mało który miesz-
kaniec i którym zawsze służył z pasją. 

Erwin Woźniak został kustoszem 
Izby Regionalnej w Czechowicach-
-Dziedzicach w 1991 roku, a rok póź-
niej objął funkcję przewodniczącego 
Towarzystwa Przyjaciół Czechowic-
-Dziedzic. Obie te funkcje sprawował 
przez wiele lat, prowadząc jednocze-
śnie badania historyczno-kulturowe, 
działając na rzecz opieki nad zabyt-
kami, gromadząc eksponaty do Izby 
Regionalnej, a także publikując liczne 
prace autorskie i redagując materiały 
innych autorów. Wśród nich znajdują 
się: „Monografia historyczna Czecho-
wic-Dziedzic” – pierwsza monografia 
miasta oraz książki opisujące dzieje 
Ligoty, Bronowa i Zabrzega. Erwin 
Woźniak jest też pomysłodawcą 
i współautorem słownika biogra-
ficznego, który przywraca do po-
wszechnej pamięci postaci wybit-
nych mieszkańców gminy. Sprawując 
funkcję kustosza Izby Regionalnej 
Erwin Woźniak wydatnie pomnożył 
jej zbiory (w ciągu 20 lat o około... 200 
procent!). Składa się na nie kilkaset 
zabytków technicznych i etnograficz-
nych, ponad tysiąc książek o regionie 
i ponad dwa i pół tysiąca teczek 
z rozmaitymi materiałami, do-

Pamiątkową plakietę oraz dyplom 
z  tytułem PROMOTIO URBIS A.D. 
2019 i symboliczny czek artysta 
odebrał z rąk Burmistrza Czecho-
wic-Dziedzic Mariana Błachuta oraz 
Przewodniczącego Rady Miejskiej 
Damiana Żelaznego. Uroczystość 
miała miejsce na scenie w „Lasku”, 
gdzie odbywało się tegoroczne święto 
naszego miasta.

Posiedzenie Komisji ds. przyzna-
nia nagrody Promotio Urbis Czecho-
wice-Dziedzice w 2019 r. odbyło się 
15 lipca br., a obradom przewodni-
czył Burmistrz Czechowic-Dziedzic 
Marian Błachut. Uzasadniając decy-
zję o przyznaniu nagrody Erwinowi 
Woźniakowi komisja podkreśliła, 
że laureat ma nieocenione zasługi 
w odkrywaniu, pielęgnowaniu i pro-
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VII miejsce) oraz Uczniowskiego Klubu 
Sportowego „SPARTAKUS” w Biel-
sku-Białej Dawid Szweda (I miejsce 
w Mistrzostwach Polski Osób Nie-
pełnosprawnych w Judo) i Marzena 
Piecha (Mistrzostwa Polski Osób Nie-
pełnosprawnych w Judo – II miejsce). 

Wręczenie nagród Burmistrza 
Czechowic-Dziedzic w dziedzinie 
kultury odbyło się w trakcie koncertu 
galowego „Mistrzowie Polskiej Muzy-
ki Wokalnej Józef Świder i Stanisław 
Moniuszko” i towarzyszyło równie 
podniosłemu odsłonięciu tablicy upa-
miętniającej Józefa Świdra, zmarłego 
w 2014 roku, pochodzącego z Czecho-
wic-Dziedzic wybitnego kompozyto-
ra i popularyzatora muzyki, współ-
założyciela i pierwszego dyrygenta 
działającego do dzisiaj Chóru Mie-
szanego im. Stanisława Moniuszki.

Nagrody burmistrza za całokształt 
działalności w dziedzinie twórczo-
ści artystycznej, upowszechniania 
i ochrony kultury, otrzymali: Kata-
rzyna Wituś-Kustosz – kierownik 
Oddziału dla Dzieci Miejskiej Biblio-
teki Publicznej, Daniel Strządała 
– koncertujący w kraju i za granicą 
instrumentalista (organista i kla-
wesynista), improwizator oraz ka-
meralista, zajmujący się również 
teorią muzyki, zwłaszcza kompozy-
cją, oraz Sebastian Gabryś – mło-
dy czechowicki baryton, absolwent 
Akademii Muzycznej im. K. Szyma-
nowskiego w Katowicach. Gratuluje-
my!    (SO/UM, ŁUKASZ PIĄTEK WP/UM | Red.) ¢

Nagrody repre-
zentującym gminę 
sportowcom oraz 
trenerom wręcza-
li: Burmistrz Cze-
chowic-Dziedzic 
Marian Błachut, 
Przewodniczący 
Rady Miejskiej 
Damian Żelazny 
oraz Przewodni-

cząca Komisji Oświaty, Kultury i Spor-
tu Rady Miejskiej Magdalena Kubik.
Gratulując sportowcom i trenerom 
sukcesów, burmistrz zachęcał wszyst-
kich nagrodzonych do dalszej wytę-
żonej pracy oraz wytrwałości. Słowa 
uznania i gratulacji ze strony gospo-
darza gminy popłynęły również w kie-
runku rodziców sportowców oraz po-
święcających im swój czas trenerów 
i działaczy. Burmistrz podkreślał 
też, że sportowe sukcesy nagrodzo-
nych są powodem do dumy dla całej 
społeczności Czechowic-Dziedzic 
i mają nieocenioną wartość dla pro-
mowania miasta w kraju i za granicą.

Nagrodzeni to trener Klubu Spor-
towego Judo Czechowice-Dziedzi-
ce Bogusław Tyl (za prowadzenie 
szkolenia zawodników osiągających 
wysokie wyniki sportowe w między-
narodowym i krajowym współzawod-
nictwie sportowym) oraz zawodnicy 
KS Judo Czechowice-Dziedzice Woj-
ciech Grądzki (Mistrzostwa Polski 
Juniorów młodszych – II miejsce, 
I miejsce w Pucharze Polski Junio-
rów młodszych, 
II miejsce w Pu-
charze Euro-
py Kadetów) 
i Olaf Loska 
(Mistrzostwa 
Polski Junio-
rów młodszych 
– I miejsce, 
Puchar Pol-
ski Juniorów 
m ł o d s z y c h 
– I miejsce, 
Puchar Euro-
py Kadetów – 
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PROMOTIO URBIS A.D. 2019 
dla Erwina WOŹNIAKA 

ERWIN WOŹNIAK – wybitny 
znawca Czechowic-
-Dziedzic, badacz historii 
gminy i popularyzator 
wiedzy o lokalnym dzie-
dzictwie – został laureatem 
nagrody PROMOTIO URBIS 
CZECHOWICE-DZIEDZICE 
A.D. 2019. Nagrodę wręczono 
25 sierpnia br. podczas 
Dni Czechowic-Dziedzic.

kumentami i opracowaniami. 
Na poczet zasług Erwina Woź-

niaka zapisać można także ura-
towanie fragmentów znaleziska 
srebrnych monet z XIV wieku, czy 
ocalenie 500-letnich drzwi stare-
go kościoła pw. św. Katarzyny, któ-
re znalazły miejsce na ekspozycji 
Izby Regionalnej.

Erwin Woźniak jest kawalerem 
Orderu Odrodzenia Polski, został 
też odznaczony medalem Komi-
sji Edukacji Narodowej, nagrodą 
starosty bielskiego im. ks. Józefa 
Londzina oraz złotymi odznakami 
za opiekę nad zabytkami i za za-
sługi dla rozwoju województwa 
katowickiego i bielskiego.

Wzruszony, nagrodzony grom-
kimi brawami laureat długo dzię-
kował za przyznanie nagrody, 
podkreślając przy tym, że traktu-
je ją jako wyróżnienie dla całego 
Towarzystwa Przyjaciół Czecho-
wic-Dziedzic oraz osób wspierają-
cych działalność Izby Regionalnej 
w Czechowicach-Dziedzicach.

Nagroda Promotio Urbis Cze-
chowice-Dziedzice została usta-
nowiona przez Radę Miejską 
w maju 1996 roku i jest formą 
wyróżnienia i uhonorowania naj-
wybitniejszych osób związanych 
z Gminą Czechowice-Dziedzice. 
Przyznawana jest animatorom 
życia kulturalnego, naukowego, 
sportowego, społecznego – oso-
bom i zespołom osób, które wy-
różniają się w swojej pracy i pasji.       

(ŁUKASZ PIĄTEK WP/UM) ¢

19 września br. w Urzędzie Miejskim 
odbyło się uroczyste WRĘCZENIE NAGRÓD 
PIENIĘŻNYCH BURMISTRZA dla zawodni-
ków i trenerów osiągających WYSOKIE 
WYNIKI SPORTOWE w krajowym i między-
-narodowym współzawodnictwie. 
Z kolei 28 września w Miejskim Domu Kultury 
wręczono nagrody za upowszechnianie 
i promowanie kultury w gminie.

ją się tam obecnie WYDZIAŁ 
URBANISTYKI I ARCHITEK-

TURY (II piętro, dotychczasowa 
lokalizacja – ul. Ks. J.N. Baraba-
sza 1), WYDZIAŁ ZAMÓWIEŃ PU-
BLICZNYCH (II piętro, dotychczas 
ul. S. Żeromskiego 4), BIURO DS. 
PROFILAKTYKI I PRZECIWDZIA-
ŁANIA UZALEŻNIENIOM (III pię-
tro, dotąd – Plac Jana Pawła II 3/3) 
oraz BIURO AUDYTU I KONTROLI 
(dotychczasowa lokalizacja – Plac 
Jana Pawła II 1).

Oprócz tego, w zmienionej 
lokalizacji mieści się BIURO 
PUBLICZNEGO TRANSPORTU 
ZBIOROWEGO (Plac Jana Pawła 
II 3/3 pokój 2 – parter, przedtem 
ul. Szarych Szeregów 2).

Ponadto, od dnia 1 paździer-
nika br. rozpoczęła funkcjonowa-
nie nowa komórka organizacyjna 
Urzędu Miejskiego – BIURO DS. 
GOSPODARKI ODPADAMI, które 
zostało wydzielone z Wydziału 
Ochrony Środowiska i Rolnictwa. 
Biuro mieści się w budynku przy 
ul. ks. J. N. Barabasza 1 (dawne 
pomieszczenia Wydziału Urba-
nistyki i Architektury). Nowe biu-
ro, powstałe w związku z rosnącą 
ilością spraw i zadań związanych 
z gospodarką odpadami, zajmuje 
się obsługą systemu gospodaro-
wania odpadami komunalnymi 
na terenie gminy. Utworzenie 
biura odbyło się na zasadzie re-
organizacji i optymalizacji zadań 
oraz środków, z wykorzystaniem 
dotychczasowych zasobów ka-
drowych i lokalowych Urzędu 
Miejskiego.                      (OR/UM | Red.) ¢
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NAGRODY BURMISTRZA 
w sporcie i kulturze
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Sobota była bardzo aktywna. Rozpo-
czął ją Maraton Zumby przygotowa-
ny przez Agnieszkę Kozioł i Studio 
Tańca SOCA. Następnie zabawę, któ-
ra tego wieczoru odbyła się w rytmie 
dyskotekowych bitów, zaczął roz-
kręcać DJ Mellow. W finale wieczo-
ru w taneczne rytmy wprowadziła 
publiczność Reni Jusis. Następnie 
sceną zawładnął Gromee – polski DJ, 
kompozytor i producent muzyczny, 
którego hity od kilku lat nie scho-
dzą z anten radiowych. Występujący 
w towarzystwie saksofonistki i woka-
listki Gromee dosłownie porwał pu-
bliczność swoim 
występem, które-
go atutem – obok 
doskonale zmik-
sowanej muzyki 
– była atrakcyjna 
oprawa świetlna 
i multimedialna.
Niedziela miała 
znacznie spokoj-
niejszy charak-
ter. Metę w „La-
sku” miał XXXI 
Rodzinny Rajd 
Rowerowy, orga-
nizowany przez 
MOSiR, zaś Miej-
ska Bibl ioteka 
Publiczna zor-

45. DNI CZECHOWIC-
-DZIEDZIC za nami!

24 i 25 sierpnia br. 
mieszkańcy Gminy Czechowi-
ce-Dziedzice bawili się 
w miniony weekend na świę-
cie swojego miasta. 
45. DNI CZECHOWIC-DZIEDZIC 
odbyły się w Parku Miej-
skim, a nie na stadionie 
MOSiR, gdzie trwały prace 
modernizacyjne. Magia 
„LASKU” sprawiła, że nieco 
zmieniona i bardziej kame-
ralna ze względu na miejsce 
formuła obchodów spotkała 
się z ciepłym przyjęciem 
ze strony mieszkańców.
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ganizowała „Chwilę z Biblioteką”, 
czyli rodzinny piknik pod chmurką. 
Uczestników rajdu powitały: czecho-
wicki zespół Audio Cases oraz Big 
Band pod dyrekcją Jarosława Grzy-
bowskiego. Następnie publiczność 
miała okazję posłuchać największych 
przebojów muzyki w programie Star-
s&Hits, w którym zaprezentowali 
się: Barbara Melzer, Kaja Paschal-
ska, Maria Tyszkiewicz, Bilguun 
Ariunbaatar i Artur Chamski. Nie-
zapomnianych doznań i wzruszeń 
dostarczył publiczności recital 
utworów Jacka Cygana pt. „Ży-
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rzystać ze zniżką z basenu a także 
uczestniczyć w warsztatach prowa-
dzonych przez Annę Bednarczyk 
i Beatę Pawlak-Młodzik pt. „Trening 
funkcji poznawczych – gimnastyka 
umysłów”. Ofertę kulturalno-edu-
kacyjną dodatkowo wzbogacają wy-
kłady – kontynuowany będzie cykl 
spotkań „W kręgu kultury i wiary” 
prowadzony przez ks. Jacka Pę-
dziwiatra, tym razem poświęcony 
freskom w Kaplicy Sykstyńskiej. 
Nie  zabraknie prelekcji na temat 
sztuki i literatury, przykładowo na 25 
października zaplanowano spotka-
nie z pisarką Agatą Kołakowską, au-
torką takich książek jak m.in. „Lista 
obecności”, „Igraszki z losem”, „Ko-
lejny rozdział”, „Niechciana prawda”, 
„Niewypowiedziane słowa”, „Pokrew-
ne dusze”, „Przyjaciółki”, „Siódmy rok” 
czy „Wyrok na miłość”. W bieżącym 
semestrze nie zabraknie także cieka-
wych wyjazdów – zaplanowano m.in. 
zwiedzanie okolic Warszawy (Żelazo-
wa Wola, Kampinos, Palmiry, Łowicz) 
i czeskiego Znojma (w planie jest nie 
tylko zapoznanie się z licznymi zabyt-
kami tego malowniczego, morawskie-
go miasta, ale także udział w jarmarku 
świątecznym). Zapraszamy! Zapisy 
i informacje – w Dziale Promocji MBP 
(ul. Niepodległości 32/34, pok. 5, tel. 
32 215 30 34). (MAGDALENA WYGODA, MBP) ¢

Choć zajęcia cykliczne w akade-
mii były zawieszone na okres wa-
kacji, podczas tej dwumiesięcznej 
przerwy nie zapomniano całkiem 
o słuchaczach, proponując im udział 
w atrakcyjnych wyjazdach. W lipcu 
odwiedzono Góry Świętokrzyskie. 
Pierwszym punktem na planie zwie-
dzania był zamek w Chęcinach, kolej-
nym – malowniczo położony skansen 

16 września br. rozpoczął się 
drugi semestr dziesiątego 
już roku działalności AKADE-
MII PIĘKNEGO CZASU, która 
istnieje przy Miejskiej Biblio-
tece Publicznej w Czechowi-
cach-Dziedzicach.   

w Tokarni (Muzeum Wsi Kieleckiej), 
następnie wizyta na Świętym Krzyżu, 
zaś na zakończenie zwiedzanie Kielc 
– spacer po mieście i Kadzielni. 

W sierpniu z kolei wybór padł 
na Czechy, a konkretnie Góry Opaw-
skie i Jeseniki. Wycieczka prze-
biegała szlakiem górnictwa złota, 
na którym znalazł się m.in. Skan-
sen w Zlatych Horach, Rezerwat Re-
jviz oraz uzdrowisko w Jesenikach. 
Zwieńczeniem dnia był wjazd na Pra-
dziada i czas wolny na obiad z piękną 
panoramą okolicy w tle. 

Zimowy semestr zainaugurowa-
no 14 września wyjazdem do Czech. 
Pogoda dopisała, od samego rana 
słońce świeciło na niebie. Uczest-
nicy zwiedzili klasztor benedykty-
nów w Broumovie oraz stary browar. 
Głównym punktem programu było 
jednak tzw. skalne miasto. Wśród 
pięknych formacji skalnych odbył się 
nie tylko spacer, ale także rejs po je-
ziorze, który okazał się największą 
atrakcją, głównie za sprawą flisaków, 
umilających czas dowcipami i opo-
wieściami. Dzień zakończył się w Po-
lanicy Zdroju, gdzie oprócz zwiedza-
nia był czas na ciepły posiłek, relaks 
i odpoczynek. 

Dla słuchaczy akademii – jak 
co roku – przygotowano bogatą ofertę 
dydaktyczną. Wśród proponowanych 
zajęć są m.in. lektoraty języka an-
gielskiego, niemieckiego, rosyjskiego 
i hiszpańskiego, warsztaty kompute-
rowe, zajęcia ruchowe (gimnastyka 
rozciągająca, fitness z elementami 
tańca, aqua aerobik) oraz artystycz-
ne (decoupage). Ponadto słuchacze 
Akademii Pięknego Czasu mogą ko-
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cie jest piosenką”, z udzia-
łem samego autora – Jacka 

Cygana oraz Kamili Klimczak, 
Zofii Nowakowskiej, Jerzego Fi-
lara, Andrzeja Seweryna i Jac-
ka Wójcickiego, występujących 
w towarzystwie zespołu Kamele-
on Quintet. Jacek Cygan i wstępu-
jący z nim artyści zabrali miesz-
kańców gminy w niesamowitą, 
sentymentalną podróż po kil-
ku dekadach polskiej piosenki.
Tradycyjnie już podczas święta 
naszego miasta wręczona zo-
stała nagroda Promotio Urbis 
(szerzej o tym – na stronach 15 
i 16). Burmistrz Czechowic-Dzie-
dzic Marian Błachut powitał też 
na scenie gościa – Starostę nasze-
go partnerskiego miasta Orłowa 
z Czech, Miroslava Chlubnę. Ob-
chody święta miasta prowadziła 
Nina Nocoń, pochodząca z Cze-
chowic-Dziedzic dziennikarka 
Telewizji TVS. 
Dziękujemy wszystkim spon-
sorom i partnerom za współ-
pracę i wsparcie imprezy!         

(ŁUKASZ PIĄTEK WP/UM | Red.) ¢

Agata KołakowskaAgata Kołakowska


